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Obec  
Starostou obce byl po celý rok Mgr. Petr Dřínovský, místostarostou Petr Křivka. 

 

Složení Zastupitelstva obce Čistá v roce 2020 

Miroslav Briol 

Mgr. Petr Dřínovský 

Martin Klusoň 

Ladislav Kmošek 

Blanka Kmošková 

Josef Kučera 

Mgr. Pavel Kuře 

Petr Křivka 

Miroslava Lipavská 

Štěpán Maiwald 

Bohumil Pavliš 

Ing. Václav Simon 

Milan Šedivý  

Oldřich Vašina 

Petra Vojáčková 

Zastupitelstvo obce se v daném roce sešlo devětkrát. Jedno z plánovaných zasedání připadající 

na 19. 3. bylo kvůli pandemii covid-19 zrušeno. 

 

Složení Rady obce Čistá v roce 2020 
Mgr. Petr Dřínovský 

Josef Kučera 

Petr Křivka 

Bohumil Pavliš 

Petra Vojáčková 

Rada obce se v daném roce sešla dvanáctkrát. 
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Složení finančního výboru v roce 2020 
Předseda: Milan Šedivý 

Členové: Ilona Kučerová, Alena Žroutová 

 

Složení kontrolního výboru v roce 2020 
Předseda: Ing. Václav Simon 

Členové: Miroslav Briol, Mgr. Pavel Kuře 

 

Zásadní problémy, které v roce 2020 Zastupitelstvo obce Čistá řešilo 
Omezení zapříčiněná pandemií nemoci covid-19 – svépomocné šití roušek v obci, pravidelná 

hlášení, omezení provozu mateřské a základní školy, obecního úřadu, obchodu COOP, 

kulturního domu, sportovišť, zrušení většiny společenských akcí (podrobněji rozvedeno níže) 

Strategický rozvojový plán obce 2021 – 2030 – dopracování střednědobého strategického 

dokumentu s využitím dotazníkového šetření mezi občany 

Územní plán obce – dokončení úprav aktualizovaného územního plánu s finálním schválením 

zastupitelstvem 

Bydlení pro seniory – dokončení projekční přípravy (projektová dokumentace pro provedení 

stavby), stavební povolení, dokončení přeložky vysokého napětí, neúspěšná žádost o dotaci 

na Ministerstvo pro místní rozvoj, nalezení jiného dotačního programu a příprava akce na 

podání žádosti o dotaci na Ministerstvo financí 

Čištění odpadních vod v obci (kanalizace) – rozhodnutí o změně koncepce, namísto klasické 

trubní kanalizace příklon k tzv. decentrálnímu řešení pomocí monitorované soustavy 

domovních čistíren odpadních vod, dotazníkový průzkum mezi občany, předprojekční příprava 

akce, výjezdní jednání zastupitelů 

Farma pro výkrm drůbeže (ZD Dolní Újezd) – neúspěšné jednání se zástupci ZD, podání správní 

žaloby proti rozhodnutí odboru výstavby a územního plánování Městského úřadu Litomyšl, 

podání žaloby proti rozhodnutí Ministerstva životního prostředí ke krajskému soudu 

Depolymerizace odpadových pneumatik (Lamione SE Brno) – snaha o zastavení projektu na 

výstavbu zpracovatelské linky v areálu bývalých Českých radiokomunikací na Pohodlí kvůli 

obavám na ekologii a pochybnostem o bezpečném provozu 

Budování chodníků – dokončení projekční přípravy úseku od zastávky „Pod sokolovnou“ 

k zastávce „Pohostinství U Chlebounů“, stavební povolení, příprava žádostí o dotace 

Oprava vodovodu – oprava dvou vytipovaných úseků v celkové délce přes 1 km, projekční 

příprava akce „výtlačný a zásobovací vodovodní řad“ 

Vodné – úprava výše vodného a přechod z dvousložkové na jednosložkovou platbu 

Les – projekční příprava rekonstrukce páteřní lesní cesty v údolí Jalového potoka 
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Vyhlídka v obci – projekční příprava a úspěšná žádost o dotaci na výstavbu vyhlídkové lávky  

u Fajmonovy lípy 

Obnova zvonů – zhotovení posledního chybějícího zvonu do kostela sv. Mikuláše, výroba  

a instalace zvonu do kapličky na Brlence 

Lokalita „K3“ – odkoupení budovy bývalého kravína (tzv. „trojky“) a okolních pozemků od 

společnosti AG Maiwald Benátky 

Vzájemný bezúplatný převod vlastnictví pozemků pod silnicí III. třídy mezi obcí Čistá  

a Pardubickým krajem 

Poplatky za komunální odpad – znovuzavedení poplatku, který nebyl obecním úřadem po 

několik let vůbec vybírán, nastavení řady úlev, výše poplatku byla stanovena na 450 Kč na 

osobu a rok (nejnižší částka v širším okolí) 

Příspěvky formou darů – podpora místní mládeže (TJ Sokol, SDH), charitativní a sociální služby 

v regionu (Charita Litomyšl, Charita Polička, Charita Nové Hrady, Domov pro seniory Sloupnice, 

hospic Bílá Holubice v Dolním Újezdu, Nadační fond pro rozvoj zdravotnictví Litomyšlska aj.) 

 

Zaměstnanci Obecního úřadu v Čisté v roce 2020 

Jana Němcová – účetní 

Kristýna Binková – administrativní pracovnice (plný úvazek) 

Oldřich Vašina – správce kulturního domu (plný úvazek) 

Ilona Rožková – uklízečka (částečný úvazek) 

Marcela Minářová – uklízečka kulturního domu (částečný úvazek) 

Martin Klusoň – zaměstnanec obce (plný úvazek) 

Lukáš Stibůrek – zaměstnanec obce (plný úvazek) 

Obec dále zaměstnávala devět sezónních pracovníků, kteří se starali zejména o údržbu zeleně. 

Čtyři pracovní místa těchto zaměstnanců byla finančně podpořena úřadem práce, ostatní 

pracovali jako sezónní brigádníci (financováno ze zdrojů obce). 

Stavební a investiční činnost v roce 2020; přehled dalších aktivit 
 

Les 

Realizace oplocenek + výsadba nových lesních porostů 

Celková cena: 220 tis. Kč (dotace 130 tis.) 
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Likvidace kůrovcové kalamity 

Celková cena: 327 tis. Kč (dotace 247 tis.) 

 

Obnova techniky – nesený mulčovač na traktor 

Celková cena: 62 tis. Kč 
 

Obnova lesních cest (projektová dokumentace) 

Celková cena: 128 tis. Kč  

 

Voda 

Oprava vodovodního řadu je popsána v samostatném příspěvku níže 

Celková cena: 2 609 tis. Kč  

 

Pozemní komunikace 

Oprava výtluků na místních a účelových komunikacích 

Celková cena: 95 tis. Kč  

 

Oprava místní komunikace na spodním konci obce od čp. 369 po čp. 63 

Celková cena: 875 tis. Kč 

 

Oprava místní komunikace na horním konci obce od čp. 384 po čp. 151 

Celková cena: 991 tis. Kč 

 

Oprava a rozšíření parkovacích ploch u obchodu COOP, čp. 339 

Celková cena: 218 tis. Kč (spoluúčast společnosti COOP 50 tis.) 

 

Projekt na výstavbu chodníků „Bezpečná doprava v Čisté – I. etapa“ - dotační management 

Celkové náklady: 55 tis. Kč 
 
 

Čištění odpadních vod 

Předprojekční příprava – odborné posouzení, změna PRVK 

Celkové náklady: 158 tis. Kč 
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Základní a mateřská škola 

MŠ – oprava oken v 1. NP, výmalba, nová podlahová krytina v hernách 

Celkové náklady: cca 75 tis. 

 

Základní škola – obnova oplocení školní zahrady, studie „hřiště s umělým povrchem u ZŠ“, 

schodiště ze školního dvorku do budovy školy 

Celkové náklady: cca 90 tis. Kč 

 

Kostel sv. Mikuláše – malá věž 

Pořízení zvonu sv. Petra v rámci projektu „Obnova zvonů kostela sv. Mikuláše“ 

Celkové náklady: 85 tis. Kč (zdroje z veřejné sbírky cca 60 tis. Kč) 

 

Kaple sv. Jana Nepomuckého na Brlence 

Pořízení zvonu sv. Jana z Nepomuku v rámci projektu „Obnova zvonů kostela sv. Mikuláše“ 

Celkové náklady: 57 tis. Kč (zdroje z veřejné sbírky cca 10 tis. Kč, dotace 6 tis. Kč) 

 

Záchrana kaple sv. Jana u čp. 252 

Kompletní rekonstrukce interiéru kaple vč. mobiliáře 

Celkové náklady: 192 tis. Kč (dotace 134 tis. Kč) 

 

Veřejný rozhlas 

Instalace zařízení pro přímý prostup na dispečink HZS 

Celkové náklady: 80 tis. Kč 

 

Obecní byty 

Opravy topení a výměna starého bojleru v čp. 150, výměna podlahové krytiny v bytě  

v čp. 398, rekonstrukce oken, výmalba a opravy topení v čp. 322 

Celkové náklady: 280 tis. Kč 
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Veřejné osvětlení 

Opravy a pořízení dvou LED svítidel 

Celkové náklady: 40 tis. Kč 

 

Územní plánování 

Nákup nemovitostí (pozemky) - budova opuštěného kravína (tzv. „trojka“) s přilehlými 

pozemky (cca 13 500 m2), majetkoprávní vypořádávání se soukromými vlastníky a TJ Sokol 

Celkové náklady: 2 270 tis. Kč 

 

Technické služby 

Nákup techniky - sekací traktůrek Kubota, prořezávací teleskopická motorová pila 

Celkové náklady: 360 tis. Kč 

 

JSDH 

Pořízení zásahové obuvi 

Celkové náklady: 31 tis. Kč (dotace 15 tis.) 

 

Odborná příprava, zásahy, opravy techniky (Tatra CAS 25) 

Celkové náklady: 186 tis. Kč (dotace 105 tis.)  

 

Veřejná prostranství 

Vyhlídka u Fajmonovy lípy: projektová dokumentace, dotační management 

Celkové náklady: 90 tis. Kč 

 

Dětské hřiště na spodním konci (před čp. 58) - dokončení 

Celkové náklady: 270 tis. Kč (dotace 110 tis. + 80 tis.) 

 

Výsadba tzv. „Brlenské aleje“ podél cesty od střediska ZD k Fajmonově lípě 

Celkové náklady: 235 tis. Kč (dotace 235 tis.) 

 

Výsadba ovocných stromů kolem vodojemu 

Celkové náklady: 10 tis. Kč 
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Výsadba lípy u kaple sv. Jana Nepomuckého na Brlence 

Celkové náklady: 3 tis. Kč 

 

Projekt „Čistá – bydlení pro seniory“ 

Projektová dokumentace pro stavby 

Celkové náklady: 297 tis. Kč  

 

Rozpočet obce (k 31. prosinci 2020) 
Příjmy: 23 583 989,04 Kč  
Výdaje: 23 284 952,03 Kč 
 

Dotační tituly 
Získané dotace 

Poskytovatel Účel 
Rozpočet po 

změnách 
Čerpání Plnění v % 

Pardubický kraj Dotace - volby 31.000 31.000 100 

Pardubický kraj 
Dotace na 

provoz 
249.000 249.000 100 

Pardubický kraj 
Kompenzační 

bonus 
1.226.250 1.226.250 100 

Pardubický kraj Dotace - JSDH 105.148 105.148 100 

Pardubický kraj Dotace - JSDH 15.000 15.000 100 

Pardubický kraj Dotace - les 2.002 2.002 100 

Pardubický kraj Dotace - les 75.105 75.105 100 

Pardubický kraj 
Dotace - 

Brlenská alej 
235.001 235.001 100 

Pardubický kraj Dotace - zvony 6.000 6.000 100 

Pardubický kraj Dotace - „had“ 100.000 100.000 100 

Pardubický kraj Dotace - POV 80.000 80.000 100 
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SZIF 
Dotace - 

oplocenky 
111.685 111.685 100 

SZIF 
Dotace - 

oplocenky 
109.472 109.472 100 

Úřad práce ČR 
Veřejně 

prospěšné práce 
352.400 352.400 100 

Ministerstvo 
zemědělství 

Dotace - les 49.545 49.545 100 

Ministerstvo 
zemědělství 

Dotace - les 5.845 5.845 100 

Ministerstvo 
zemědělství 

Dotace - kůrovec 246.786 246.786 100 

Ministerstvo 
zemědělství 

Dotace – kaple 
sv. Jana 

134.400 134.400 100 

Celkem  3.134.639,00 3.134.639,00  

 

Činnost obce 

Pandemie nemoci covid-19 

V závěru roku 2019 se ve Wu-chanu, hlavním městě čínské provincie Chu-pej, rozšířil nový typ 

koronaviru s odborným označením SARS CoV-2. Virus se přenášel kapénkovou infekcí, byl 

vysoce nakažlivý a způsoboval onemocnění covid-19. Novým typem koronaviru se v průběhu 

roku 2020 nakazily desítky milionů lidí po celém světě, téměř 2 miliony zemřely.  

V Evropě se covid-19 rozšířil nejprve zejména v Itálii. Země na Apeninském poloostrově se 

v prvních měsících letošního roku stala symbolem boje s novým onemocněním, který však 

zvládala jen s vypětím svých sil a obrovskými ztrátami lidskými i ekonomickými.  

První tři případy nového onemocnění byly v České republice potvrzeny v neděli 1. března. 

V následujících dnech přibývali další nakažení, byť ve srovnání s tím, co přišlo zejména na 

podzim a v závěru roku, šlo o přírůstky v řádu jednotek či desítek jednotek. Vláda reagovala 

rychle a tvrdě. 10 března oznámila, že od následujícího dne zavírá školy, 12. března pak 

vyhlásila nouzový stav a přijala řadu opatření, která měla šíření viru zbrzdit. Heslem příštích 

dnů a týdnů se stala výzva: „Zůstaňte doma.“ 

Život v zemi se takřka zastavil. Prázdné zůstaly nejen školy, které přešly na distanční formu 

vzdělávání, ale i kostely, restaurace, hotely, divadla, kina a další kulturní i sportovní zařízení. 

Omezeny byly služby – například kadeřnictví, kosmetika,…. Došlo v podstatě k vypnutí 

ekonomiky, v provozu mohly zůstat jen životně důležité provozy. Vláda navíc uzavřela hranice, 

což později vyvolalo kritiku předsedy Ústavního soudu, který vládě připomněl, že díky 

zkušenostem s komunistickým bezprávím vláda může sice zakázat vstup do země, nesmí však 

bránit v jejím opuštění. Lidé museli mít ve vnitřních i venkovních prostorách zakryté dýchací 
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cesty (ústa i nos) respirátorem, rouškou či šátkem. Začátek pandemie však provázel kritický 

nedostatek těchto ochranných pomůcek, lidé si je museli ušít sami.  

V Pardubickém kraji došlo také k omezení hromadné dopravy a k úpravě její organizace: 

o výrazné omezení spojů v pracovních dnech i o víkendech 

o nástup možný pouze zadními dveřmi 

o přední místa u řidiče bylo z důvodu ochrany zdraví řidiče zakázáno obsazovat 

o jízdné se několik týdnů neplatilo 

Všechny tyto události prožívali i obyvatelé Čisté. Během jarní vlny pandemie se naprostá 

většina z nich chovala zodpovědně, byli k sobě ohleduplní, poctivě nosili roušky nejen 

v uzavřených prostorách, ale i venku. Jarní vlna přinesla vlnu vzájemné pospolitosti, jak ve 

svém poděkování, které si kronikář dovolí ocitovat, vyjádřil pro Obecní zpravodaj starosta obce 

Petr Dřínovský: 

„Nacházíme se uprostřed nelehké doby. Mnozí z nás, zejména ti mladší, zažívají 

pravděpodobně největší omezení svobody ve svém životě. Někteří z nás se opravdu bojí, 

někteří si s tím příliš hlavu nelámou. Děti nejdříve jásaly v domnění, že jim začínají parádní 

prázdniny… Některé se nyní upřímně těší zpátky do školy. Učitelky a učitelé zjišťují, že práce  

z domova není vůbec žádná pohoda. Rodiče si museli zopakovat vyjmenovaná slova nebo 

trojčlenku. Prodavačky si užily roušek víc, než by jim bylo milé. Rodiny se semkly a postaraly 

se o své nejstarší. Všichni do jednoho jsme museli zásadně upravit svůj každodenní život. 

Jsem hrdý na to, že i za takovéto situace se v naší obci objevili lidé, kteří se automaticky a velmi 

rychle nabídli ku pomoci druhým. Rád bych poděkoval: 

Švadlenkám a panu krejčímu za našití více než 1700 ks roušek. 

Pekařkám, které pro ně napekly beránky, mazance, koláče, bábovky…. 

Dobrovolníkům, kteří se nabídli pro roznos nákupů. 

Brigádníkům, kteří pomohli v prodejně, s poštovní roznáškou, obci… 

Svazu chovatelů za finanční příspěvek na ochranné pomůcky pro spoluobčany. 

Prodavačkám za nasazení, ochotu, vytrvalost. 

Všem spolkům a dalším lidem, kteří volali a nabízeli pomoc všeho druhu, děkuji též za dar 

v podobě 20 litrů dezinfekce rukou.  

Obecním zaměstnancům za to, že ve své práci neubrali. Naopak, museli zabrat o to více.  

Pracovníkům ve zdravotnictví a sociálních službách za obrovsky záslužnou práci.  

Speciální poděkování pak směřuji Petře, Evičce a celé rodině Vojáčkových za kompletní 

organizaci šití roušek (zajištění a rozvoz materiálu, svoz hotových výrobků, vyváření, žehlení  

a kompletaci do balíčků). 
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Velký dík Petru Křivkovi, místostarostovi, za podporu a pomoc ve všech činnostech, které bylo 

potřeba v uplynulém období z úrovně obce zajistit.“1 

Starosta obce uvedl v poděkování, které vyšlo v době, kdy se již začala opatření rozvolňovat, 

nejpodstatnější události. Kronikář si je dovolí doplnit, případně rozvést: 

- obec podrobně a intenzivně informovala – prostřednictvím webových stránek, 

Facebooku, rozhlasu, ale i mobilního rozhlasu. Hlášení v rozhlasu probíhalo 2x denně, 

a sice ve 13 a v 17 hodin. Kromě nezbytných informací bylo doplněno písní/písněmi 

českých interpretů, v některých případech také přáním k svátku apod. (například 

Josefům). Uvedené se setkalo s pozitivním ohlasem, někteří občané však negativně 

hodnotili až příliš osobní stránku hlášení přes veřejný rozhlas, s kritikou se kronikář 

setkal i v případě, že z rozhlasu zněly hity normalizačních interpretů 

- podobně jako v jiných obcích/městech došlo k omezení úředních hodin obecního 

úřadu, občané se snažili vyřizovat své požadavky elektronickou formou či telefonicky 

(více než 14 dní na obecní úřad skutečně nikdo nedorazil) 

- v obci byla uzavřena škola, školka, obecní knihovna či posilovna; v kostele sv. Mikuláše 

nebyly několik týdnů slouženy mše svaté, zrušeno bylo konání obecního Babského bálu 

- od 24. března bylo zavedeno pravidelné ruční zvonění klekání – jako poděkování všem, 

kteří s pandemií bojovali v první linii 

- pandemie nemoci covid-19 ovlivnila také fungování ordinace místního praktického 

lékaře MUDr. Davida Dezorta. Od 16. března byl pacient do čekárny vpuštěn pouze po 

předchozí telefonické domluvě. Recepty, neschopenky apod. byly vyřizovány 

telefonicky, neakutní zákroky musely být odloženy (to platilo i v nemocnicích, které 

přerušily plánovanou operativu a připravovaly se na případné zvýšení počtu pacientů 

s covidem). MUDr. Dezort byl během pandemie velmi aktivní – zejména 

prostřednictvím svého facebookového profilu informoval, uklidňoval 

- v pátek 27. března se pak v Čisté odehrálo něco, co rozzářilo oči nejen dětem, ale  

i dospělým. Vedení obce si řeklo, že místní děti v této obtížné době trochu potěší. 

Nakoupilo proto bublifuky, které pak starosta obce ve spolupráci s místními hasiči po 

vesnici rozvážel. Už jen vyčkávání, až nová hasičská Tatra projede s rozsvícenými 

majáky a troubením kolem, byl pro děti úžasný zážitek. Celkem se toho dne rozdalo 

110 bublifuků. Za tím prostým číslem je však mnohem víc. Byl to symbol naděje, že čas 

dětských her a zábavy nezmizel, že se o něj děti nemusí bát. 

Od 7. dubna začalo zprvu pozvolné – později velmi rychlé – rozvolňování. Zmíněného 7. dubna 

byly otevřeny hobby markety, železářství a některé další provozy. Začátkem května se do škol 

začali vracet žáci. Rozvolňování (doprovozené přísnými hygienickými opatřeními) pokračovala 

až do začátku prázdnin, kdy byla zrušena povinnost nosit roušky ve vnitřních prostorách.  

Čistá si však nevydechla na dlouho. Na konci července byl covid-19 potvrzen u jedné 

z pracovnic obchodu COOP (dolní prodejna, Čistá 339). Prodejna byla až do 14. srpna uzavřena. 

Uvedená situace, jakkoli jsme chtěli věřit, že jde o záležitost výjimečnou, dávala tušit, že nás 

čekají další těžké chvíle. 

                                                           
1 Dřínovský, Petr: Poděkování. In: Obecní zpravodaj. Ročník 13., číslo 3., s. 1. 
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Od září byla opět zavedena povinnost nošení roušek ve vybraných místech – ve vnitřních 

prostorách úřadů, v městské i meziměstské dopravě, domovech důchodců či nemocnicích. 

Z původního návrhu však například vypadly školy, které se záhy stále místem šíření viru. ČTK 

již 8. září psala o tom, že se v našem regionu šíří covid lavinovitě a že přibývá také domácích 

ohnisek.2 Jedním z těchto ohnisek se stala bohužel i Čistá… 

Od 9. září byl přerušen provoz základní školy poté, co byla u jedné z osob, která se účastnila 

slavnostního zahájení nového školního roku, potvrzena přítomnost viru SARS CoV-2. Ve čtvrtek 

10. 9. proběhlo testování žáků i dospělých, kteří se uvedeného zahájení účastnili. Testování 

provedl výjezdní tým Armády ČR přímo v Čisté. Pozitivních bylo 15 odebraných vzorků –  

11 dětí, 4 dospělí (u většiny z nich měla nemoc naštěstí jen mírný průběh). Škola byla uzavřena 

až do 20. září včetně, uvedená skutečnost však ovlivnila i fungování dalších institucí: 

- provoz v mateřské škole nebyl přerušen, ve dnech 14. – 16. září však probíhal pouze 

dopolední program 

- protože mezi nakaženými byli i zaměstnanci obecního úřadu, byl tento až do 20. září 

uzavřen a jeho pracovníci nastoupili nařízenou karanténu/izolaci 

- kulturní dům zůstal v provozu 

Vytipované budovy byly vydezinfikovány – s dezinfekcí Čisté pomohla obec Dolní Újezd a její 

dobrovolní hasiči. Starosta obce pak v oficiálním vyjádření k uvedené situaci vyzval 

k dodržování přijatých opatření a ke vzájemné ohleduplnosti.  

Situace se však zhoršovala v celé zemi. 5. října byl opět vyhlášen nouzový stav, který platil až 

do konce roku. Po celé republice začala platit nová opatření proti šíření koronaviru, která se 

nevyhnula ani Čisté. Život v zemi se měl řídit epidemiologickým semaforem, později systémem 

PES (protiepidemický systém). Oba systémy určovaly postup při zhoršující se situaci (omezení 

počtu osob při venkovních či vnitřních akcí, svatbách, pohřbech, bohoslužbách, ale i přechod 

škol k distanční výuce apod.).  

Vláda zemi nakonec opět uzavřela. Školy znovu osiřely, žáci se vzdělávali na dálku 

prostřednictvím online a offline hodin. Uzavřeny byly restaurace, hotely, obchody, které 

neprodávaly životně důležité zboží, většina služeb. Opět došlo k omezení počtu autobusových 

linek v Pardubickém kraji, opět byli občané vyzýváni, aby odložili návštěvu obecního úřadu na 

pozdější dobu, případně se snažili vyřešit maximum svých záležitostí prostřednictvím  

e-mailu či telefonu. V opatření však byla řada výjimek, což přehlednost komplikovalo.  

Na přelomu listopadu a prosince došlo k částečnému rozvolnění opatření. Žáci prvního stupně 

a 9. tříd se vrátili do škol, ostatní žáci se střídali v prezenční a distanční výuce. Byl stanoven 

nový postup pro výpočet maximálního počtu věřících v kostelích, otevřely se restaurace, 

obchody, služby…. Jenže jen na velmi krátkou dobu. 

                                                           
2 Na Svitavsku se lavinovitě šíří nemoc covid-19 [online]. [cit. 2021-01-20]. Dostupné  
z: https://www.ceskenoviny.cz/zpravy/na-svitavsku-se-lavinovite-siri-nemoc-covid-19/1930422 
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Už několik dní po rozvolnění začali totiž nakažení znovu přibývat. Restrikce dorazily velmi 

rychle – opět došlo k uzavření restaurací a hotelů, zprvu nesměly fungovat ani vleky na 

sjezdovkách. Když jim pak stát udělil výjimku, po deseti dnech ji vlekařům zase odňal. 

Jenže situace byla jiná než na jaře, kdy už jen vyhlášení nouzového stavu bylo signálem, že se 

děje něco mimořádného, nebezpečného. Lidé se tehdy onemocnění báli, vládou přijatá 

opatření dodržovali. Byli jsme svědky ohromné sounáležitosti lidí, kteří si pomáhali, byli k sobě 

ohleduplní (v duchu hesla „Spolu to zvládneme!“). Teď ale byla vláda pod tvrdou kritikou, že 

situaci v létě nezvládla, že rozvolnění bylo rychlé a prakticky absolutní, nástup podzimních 

opatření příliš pozvolný, proto zemi dovedl do situace, kdy se stala jednou z nejpostiženějších 

zemí v Evropě a ve světě vůbec. Jednotliví ministři si navíc ve svých vyjádřeních protiřečili, 

vláda měnila opatření i během dne. Vrcholem bylo, když byl ministr zdravotnictví přistižen, jak 

vychází z uzavřené restaurace a bez roušky…  

Lidé byli unavení a otrávení. Na vlastní oči viděli, že vláda nemá ve svých rukou ani vlastní 

kompetence, natož pandemii. Množily se protesty a odpor k opatřením. Ty byly patrné i v Čisté 

– v časech, kdy se denní přírůstky nově nakažených pohybovaly v tisících, bylo možné vidět 

řadu občanů na veřejných prostranstvích bez roušky. Místní hospodský na protest proti 

opatřením, která uzavřela restaurace a další stravovací zařízení, svoji hospodu otevřel. V době, 

kdy mrtvých byly desítky denně, se jeho krok jevil kronikáři jako jen těžko omluvitelný. Stejně 

jako chování těch, kteří i v této kritické době do hospody přicházeli. To vše kronikář píše 

s plným vědomím toho, že situace mnoha živnostníků a podnikatelů byla nesmírně obtížná. 

Lidský život a jeho ochrana však musí mít přednost před vším ostatním. Vždyť jen do konce 

roku si virus v České republice vyžádal přes 11 500 obětí. I v Čisté jsme však byli svědky toho, 

čemu se začalo říkat „polarizace společnosti“. I v Čisté někteří lidé podléhali různým 

dezinformacím a nesmyslům, které se šířily po sociálních sítích. Mnozí navíc stále věřili tomu, 

že covid je jen „chřipečka“. Jejich názor často nezměnily ani příběhy z nemocnic či uvedená 

statistika smrtnosti.  

Těsně před Vánocemi pak vláda zemi znovu uzavřela do nejpřísnějšího stupně 

protiepidemických opatření. Jak budou či nebudou účinná, poznáme až počátkem roku 

nového.  

 

Strategický rozvojový plán 

V roce 2020 došlo k vypracování strategického rozvojového plánu obce na období 2021 – 

2030. Do jeho přípravy byli formou dotazníkového šetření zapojeni také občané obce. 

Odevzdáno bylo celkem 116 dotazníků, přičemž 8 dotazníků muselo být z analýzy vyřazeno 

pro neúplnost dat. Vyhodnoceno bylo tedy 108 dotazníků.  

Dotazníky vyplnilo 54 % žen a 46 % mužů. Nejvíce respondentů mělo středoškolské vzdělání 

(71 %), dále pak základní (15 %) a nejméně respondentů mělo vysokoškolské vzdělání (14 %). 

Z hlediska věkové struktury bylo nejvíce respondentů ve věkové kategorii nad 50 let (49 %) 

následováno skupinou obyvatel 25 - 50 let (46 %) a skupinou do 25 let (5 % dotazovaných). 
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Priority občanů: 

1. Investice do infrastruktury  

2. Opravy místních komunikací  

3. Podpora životního prostředí 

4. Rozvoj občanské vybavenosti  

5. Podpora hasičského záchranného sboru  

6. Rozvoj sociální sféry  

7. Podpora sportovních aktivit  

8. Podpora kultury  

9. Podpora místních spolků  

10. Rozvoj cestovního ruchu  

11. Opravy veřejných budov  

12. Podpora zaměstnanosti a vznik pracovních míst  

13. Investice do veřejných prostranství  

14. Péče o sakrální stavby  

15. Činnost místní knihovny a komunitního centra  

 

Respondenti průzkumu měli možnost uvést také vlastní připomínky. Mezi těmi, které se 

opakovaly, byly: 

„Vybudování chodníků v obci.“. 

„Je nutné opravit silnice!“ 

„Nutnost vybudování kanalizace.“ 

„Chybí lavička na dětském hřišti.“ 

„Častější úklid kolem kontejnerů u horní prodejny vedle dětského hřiště.“ 

„Zamezit černým odběrům z obecního vodovodu.“ 

„Likvidace vrakoviště u bývalé sokolovny.“ 

„Výdejní místo internetových obchodů.“ 

 

Čištění odpadních vod 

Čištění odpadních vod v Čisté je jedním z pomyslných kostlivců, který vypadne z kterékoliv 

skříně, kterou na obci otevřete. Téma, které svého času rozdělilo obec na dva takřka 

nesmiřitelné tábory, bylo předmětem řady jednání i letos. A snad se v něm také konečně 

významněji pokročilo. 

V dubnu vyšlo mimořádné číslo Obecního zpravodaje věnované pouze problematice 

vybudování kanalizačního systému. V jeho úvodu zastupitelé uvedli:  
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„Poté, co byla původně navržená gravitační a tlaková kanalizace v roce 2013 odmítnuta (jak 

občany, tak zastupitelstvem), zůstala tato otázka v jakémsi vakuu.  

Uvědomujeme si, že v novodobé historii obce jde o jednu z nejdůležitějších otázek, které je 

potřeba zodpovědět. Právě proto jsme se v posledních měsících intenzivně snažili aktualizovat 

varianty čištění odpadních vod, získávat zkušenosti odjinud, konzultovat možnosti v Čisté 

s různými odborníky.“3 

Na základě výše uvedeného se obec rozhodla pro decentrální variantu čištění odpadních vod, 

jejíž podstatou bude obecní soustava domovních čistíren. V mimořádném zpravodaji obec 

tuto variantu podrobně vysvětlila a uvedla zásadní důvody, proč k odkanalizování přistoupit 

právě tímto způsobem: 

• Technicky dostupné řešení. 

• Řešení odpovídající nařízení vlády o likvidaci odpadních vod dle právoplatných 

předpisů. 

• Řešení harmonizované s novelizací vodního zákona platného od roku 2021 (s vazbou 

na kontroly poctivého vyvážení jímek a septiků). 

• Domácí čistírny odpadních vod jakožto plnohodnotné řešení v rámci evropských 

standardů a požadavků na čištění odpadních vod v obcích. 

• Voda zůstává v krajině, v místě znečištění. 

• Cenově dostupné řešení. 

• Levnější řešení v rámci soustavy DČOV než individuální pořízení ČOV jednotlivými 

vlastníky. 

• Využití přečištěné vody k rozstřiku (závlaze). 

• Nedojde k problémům složité stavby centrální kanalizace.  

• Obec je garantem funkčnosti systému. 

• Nezměnění standardního chodu domácností – pouze vstup servisního technika na 

pozemek. 

• Vodoprávní úřady mají přehled o provozování (online). 

• Obec má partnera na pravidelný servis. 

• Obec předpokládá ponechat režim provozování i po vypršení udržitelnosti projektu. 

• Monitoring, „hlídací pes“ celého řešení. 

• Dodavatel, partner obce po celou dobu udržitelnosti projektu.  

• Dostupné řešení v rámci udržitelnosti projektu pro občany. 

• Často jediné možné řešení pro obce. 

• Cenově dostupné náhradní díly DČOV. 

• Dlouhá životnost. 

• Nenáročná obsluha. 

• Cenově dostupný provoz pro uživatele. 

Ve zpravodaji se rovněž objevily informace o tom, jak tento systém funguje v obci Starkoč 

(okres Kutná Hora), kterou zastupitelé v předchozích měsících navštívili, stejně jako odpovědi 

                                                           
3 In: Obecní zpravodaj. Mimořádné číslo, duben 2020, s. 1. 
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na nejčastěji kladené otázky. Protože obec dlouhodobě zdůrazňuje, že o způsobu řešení čištění 

odpadních vod nerozhodne bez širší diskuze s občany, byl na konci zpravodaje umístěn 

dotazník, jehož prostřednictvím mohli majitelé nemovitostí vyjádřit o uvedený postup zájem. 

Ten byl nakonec výrazný a překvapil i samotné zastupitele. Téměř 85 % vlastníků nemovitostí 

totiž projevilo zájem o čištění odpadních vod právě prostřednictvím monitorovaného systému 

DČOV. Když k tomu připočítáme dalších zhruba 10 % vlastníků, kteří již nyní likvidují odpadní 

vody v souladu se zákonem, dostaneme se k téměř maximálnímu řešení. A to jsou pozitivní 

zprávy. 

Cesta, na jejímž konci bude funkční systém decentrálního čištění odpadních vod, je však ještě 

dlouhá. Jedním z nejdůležitějších úkolů bude prosazení změny současného Plánu rozvoje 

vodovodů a kanalizací na území kraje (PRVKÚK), který dosud počítá s centrálním řešením 

likvidace odpadních vod. Žádost o změnu tohoto dokumentu byla do konce roku podána, na 

výsledek si však budeme muset počkat – byť dílčí stanoviska zainteresovaných institucí nejsou 

zamítavá. Vodoprávní úřad Městského úřadu v Litomyšli i Povodí Labe za dodržení 

specifikovaných podmínek s návrhem souhlasí.  

Klíčovou je také otázka financování celé investiční akce. Obec proto začala pracovat na 

přípravě žádosti o dotaci.  

A konečně – celý proces brzdí pandemie nemoci covid-19…. 

 

Zastavení projektu se záměrem likvidovat na Pohodlí staré pneumatiky 

O projektu společnosti Lamione SE Brno, který počítal s vybudováním linky na zpracování 

starých pneumatik v areálu někdejšího vysílače na Pohodlí, již kronikář informoval. 

Na začátku projektu se zdálo, že je jeho koncepce dobře vymyšlená a mohla by mít  

i ekologický přínos – vždyť starých pneumatik je všude spoustu. Postupně se však ukázalo, že 

předložený záměr má mnoho nejasností a rizik. Také obyvatelé Pohodlí, Nové Vsi, ale  

i Litomyšle a Čisté formulovali řadu obav. Následně probíhaly konzultace s odborníky, kteří 

poukázali na objektivní potíže a možné dopady. Také proto se odbor výstavby Městského 

úřadu v Litomyšli rozhodl vyzvat investora k doložení dalších podkladů (v rámci územního 

řízení). Těmito podklady měl být zejména výsledek tzv. zjišťovacího řízení Ministerstva 

životního prostředí. Společnosti Lamonie však i přes prodloužení územního termínu doložení 

nic nedodala. Odbor výstavby Městského úřadu v Litomyšli proto v září rozhodl o zastavení 

územního řízení.  

 

Výstavba komunitního bydlení pro seniory 

V roce 2020 pokračovala práce na přípravě výstavby komunitního bydlení pro seniory. Na 

začátku roku se podařilo dosáhnout stavebního povolení, následně byla u Ministerstva pro 

místní rozvoj podána žádost o dotaci. Ta však vzhledem k velkému množství žádostí nebyla 

obci přiznána (obec se snažila získat 600 tis. Kč na každou bytovou jednotku, celkem tedy  

8,4 milionu korun). V průběhu roku byly proto hledány další finanční možnosti. Nakonec byla 

podána žádost o dotaci do výzvy Ministerstva financí, konkrétně do podprogramu Podpora 
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výstavby, obnovy a provozování komunální infrastruktury. Výsledek by měl být znám na 

začátku roku příštího. 

V průběhu února a března došlo také k přeložení drátů elektrického vedení, o kterém kronikář 

informoval v zápisu za loňský rok. Technici Energomontáží Votroubek z Rychnova nad Kněžnou 

demontovali starý betonový sloup uprostřed kopce a následně osadili nový o kousek dál. 

Nadzemní dráty byly odstraněny, vedení elektrického proudu bylo položeno pod zem. 

V průběhu roku pak byl na místě plánované výstavby instalován a napojen pilíř pro 

elektropřípojku.  

 

Farma pro výkrm drůbeže 

Také v letošním roce se vedla diskuze o plánované výstavbě farmy pro výkrm drůbeže, kterou 

by v naší obci chtělo postavit ZD Dolní Újezd. V dubnovém čísle Obecního zpravodaje starosta 

obce shrnul vše, co bylo od roku 2018 k dané věci podniknuto. Občany zajímalo zejména: 

Jak je možné, že k více než pěti stům podpisů pod peticí, která svého času vznikla, úřady 

nepřihlížejí? 

Starosta obce připomněl, že úřady, které v jednotlivých krocích rozhodují, se řídí platnou 

legislativou. Upozornil však, že petice (bez ohledu na množství podpisů) není nástrojem, který 

má procesní právní platnost.  

Kdy se bude stavět?  

Ačkoliv je výstavba farmy živým tématem, pro ZD Dolní Újezd to není projekt, který by mělo 

nyní na stole, neboť se zabývá jinými investicemi. V nejbližších letech by se tedy stavět vůbec 

nemělo. 

Kolik peněz už obec stáli právníci? 

Starosta obce uvedl, že dosud to bylo 96 696 Kč. 

Je opravdu celá vesnice proti? 

Petici podepsalo velké množství občanů, nikoliv však všichni. Obec však od těch, kteří by se 

stavbou vyloženě souhlasili, žádnou zpětnou vazbu neměla. 

V průběhu roku 2020 vydal Odbor výstavby Městského úřadu v Litomyšli rozhodnutí, kterým 

schválil stavební záměr (na základě již dříve vydaného integrovaného povolení Krajského 

úřadu v Pardubicích, potvrzeného Ministerstvem životního prostředí).  

Obec v dané věci podala: 

- správní žalobu proti rozhodnutí Ministerstva životního prostředí 

- odvolání proti rozhodnutí odboru výstavby Městského úřadu v Litomyšli 

Zároveň však převážil názor, že je zapotřebí hledat kompromisní řešení. Tím by měla být 

redukce počtu plánovaných hal a využití nejmodernějších technologií, které budou maximálně 

šetrné k životnímu prostředí. Na 16. zasedání zastupitelstva, které proběhlo 21. května, byla 



18 
 

ustavena pracovní skupina, která byla pověřena přípravou návrhu dohody se ZD Dolní Újezd. 

Návrh smlouvy předložený ZD ve stručnosti obsahoval: V obci proběhne výstavba maximálně 

tří hal, smlouva bude uzavřena na několik desítek let, v případě jejího porušení budou 

následovat několikamilionové sankce. ZD ve své odpovědi návrh odmítlo jako 

neakceptovatelný a předneslo svůj návrh: Postaveny budou minimálně čtyři haly, dojde ke 

změně územního plánu, smlouva bude platit jen po dobu výstavby – v případě jejího porušení 

budou následovat jen minimální pokuty.  

Zastupitelstvo obce bylo o uvedeném návrhu informováno na schůzi 18. srpna. Obec se 

dostala do patové situace, kdy proti sobě stály dva zcela protichůdné návrhy. Zastupitelstvo 

pak ve svém usnesení pověřilo místostarostu Petra Křivku zajištěním oficiálního písemného 

stanoviska ZD Dolní Újezd k možné dohodě o spolupráci. Na schůzi bylo rovněž konstatováno, 

že výdaje za právní služby (které pro obec zajišťuje společnost FBA Brno) přišly obecní kasu již 

na 213 tisíc korun.  

Dne 20. listopadu bylo obci doručeno rozhodnutí odvolacího orgánu KÚ Pardubického kraje, 

v němž bylo uvedeno, že rozhodnutí Městského úřadu v Litomyšli, odboru výstavby  

a územního plánování o povolení výstavby se ruší a věc se danému úřadu vrací k novému 

projednání. Stavební úřad tedy bude muset rozhodovat znovu a bude muset vycházet 

z nového územního plánu obce. To znamená redukci dosavadního záměru farmy pro výkrm 

drůbeže, nikoliv však jeho úplnou nemožnost jej v obci umístit. Odvolací orgán mimo jiné 

shledal jednoznačný vliv občanů na změnu postoje ve věci předmětné stavby. Je podle něj 

zřejmé, že v průběhu řízení byly po podání žádosti vzneseny jak námitky jednotlivých 

účastníků, tak byla stavebnímu úřadu doručena petice občanů obce s 529 podpisy.  Následné 

jednání obce je dle odvolacího orgánu snahou o záruku úpravy záměru žadatele tak, aby splnil 

podmínky využití plochy dle nového územního plánu. O správní žalobě proti Ministerstvu 

životního prostředí nebylo do konce roku rozhodnuto. 

 

Opravy místních komunikací 

Obec v letošním roce pokračovala v opravách místních komunikací. Nového asfaltového 

koberce se dočkaly komunikace od čp. 369 až po čp. 63 na spodním konci obce a komunikace 

od čp. 384 po čp. 151 na horním konci. Další méně poškozené místní komunikace byly 

opraveny asfaltovým nástřikem s drtí.  

 

Likvidace vrtu VS  

V průběhu března došlo k likvidaci vodního vrtu, který se nacházel nad bytovým domem  

čp. 335. V minulosti byl vrt využíván jako zdroj pitné vody pro obec. Poté, co se stal novým 

zdrojem vrt LO 14, který se nachází poblíž domu čp. 311, zůstal tento vrt opuštěný. 

Likvidace vrtu byla povolena Městským úřadem v Litomyšli, který tak rozhodl ve vodoprávním 

řízení. Za dozoru hydrogeologa ze společnosti H3Geo Ústí nad Orlicí proběhlo nejdříve 

odstranění zhlaví a kamerová zkouška. Ukázalo se, že přibližně v hloubce 35 metrů je výstroj 
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přicpána betonovými kusy. Po zprůchodnění doputovala kamera až do hloubky přes 90 metrů. 

Zde se potvrdila domněnka, že vrt je zhavarovaný a další potrubí zaneseno. 

Následně byla výstroj zainjektována cementovou výplní a zakonzervována – a to v hloubce 1,5 

metru pod povrchem. Betonová šachta byla odstraněna, pozemek upraven. 

 

Výsadba dubů  

Poblíž řeky Loučné na spodním konci obce došlo k vykácení starých stromů, které byly 

napadeny jmelím. Na jejich místo – a také na druhém břehu koryta řeky – byla v příjemném 

komunitním setkání rodin s dětmi zasazena necelá desítka sazenic letních dubů. 

Další strom byl vysazen na prostranství mezi bytovkami. Největší dub byl pak vysazen u silnice 

na konci obce ve směru na Brlenku. Symbolicky tak uzavřel vloni vysázenou alej. 

 

Nový územní plán obce 

Od roku 2017 pracovala obec na novém územním plánu, který byl zastupiteli v roce 2020 

schválen. Nový územní plán přinesl některá omezení pro výstavbu průmyslových  

a zemědělských areálů s ohledem na rizika pro životní prostředí a občany. Došlo k mírnému 

rozšíření zastavitelných ploch, tím pádem k větší možnosti výstavby rodinných domů v obci. 

Zároveň v něm jsou konkrétněji definovány podmínky pro budoucí stavby, které by měly 

odpovídat venkovskému rázu. 

 

Nabídka palivového dříví  

Obec také v letošním roce nabízela štípané dřevo a celá polena. Při samovýrobě činila cena za 

prostorový metr od 100 do 150 Kč. V případě štípaných polen (jehličnatých, listnatých 

měkkých) pak při rozměrech 25  - 50 cm 995 Kč za jeden prostorový metr štípaný – s dovozem 

v kontejneru až k domu po obci zdarma, dvoumetrová polena jehličnatého a listnatého 

měkkého dřeva pak za 1 m3 za 759 Kč (rovněž se zajištěním dovozu z lesa až k domu po obci 

zdarma). 

 

Parkování u obchodu COOP 

V první polovině prázdnin proběhla rekonstrukce parkovacího prostoru před dolním 

obchodem COOP. Místo původních plastových dlaždic, které byly položeny v hlíně, zde byla 

položena vsakovací betonová dlažba. Zároveň byl zpevněn podklad a vyměněny obrubníky, 

aby nedocházelo ke zvlnění povrchu. Na financování rekonstrukce se z poloviny podílela 

společnost COOP, z druhé poloviny pak obec Čistá. 

 

Znovuotevření pohostinství U Chlebounů, nové dopravní značení 

V průběhu roku došlo ke znovuotevření hospody U Chlebounů. Provozovatelem se stal Pavel 

Němec z Čisté. Hospoda se díky předzahrádce – a díky tomu, že se nachází u cyklisty 
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vyhledávané trasy – téměř okamžitě stala oblíbeným místem návštěvníků. Přes léto bývala 

předzahrádka o víkendech plná již od samotného poledne. Jisté k tomu přispělo výborné jídlo 

(včetně grilovaných a jiných pochoutek), který nový hospodský připravoval. 

Díky znovuotevření hospody se však také výrazně zvýšil pohyb osob na prostranství u tamní 

křižovatky, kde se navíc nachází také autobusová zastávka, kontejnery na tříděný odpad a malé 

parkoviště. Po dohodě s dopravním inspektorátem Policie ČR ve Svitavách a silničním úřadem 

při Městském úřadě v Litomyšli byly v dané lokalitě instalovány nové dopravní značky 

s doporučenou třicetikilometrovou rychlostí.  

 

Výměna vodovodního potrubí v roce 2020  

Zastupitelstvo obce rozhodlo o opravě/výměně dalších úseků hlavního vodovodního řadu. 

V roce 2020 se jednalo o dvě vytipované lokality.  

Delší úsek, označený jako řad 1A a 1B, měří dohromady 785 metrů. Začíná u čp. 369 a vede 

podél silnice III. třídy k čp. 54. Zde silnici kříží a směřuje ke korytu řeky Loučné, kterou rovněž 

prochází. Odtud se vrací zelenou plochou k tzv. Chudákovu v dolní části obce. Prochází kolem 

zástavby nových rodinných domů, přes zahradu u čp. 386, dále k čp. 422 a odtud k čp. 408. Na 

trase mělo dojít k osazení tří nadzemních a jednoho podzemního hydrantu. Došlo k propojení 

dvaceti osmi vodovodních přípojek. Většina trasy byla realizována řízeným podtlakem.  

Dále došlo k rekonstrukci vodovodního řadu na horním konci obce, kde měněný úsek měřil 

199 metrů. Začínal na louce na pozemku p. č. 3163/2, odkud směřoval k silnici III. třídy, kterou 

překračoval. Poté pokračoval podél silnice k čp. 143. Zde došlo k výměně dvou nadzemních 

hydrantů a tří přípojek.  

Postupnou výměnou vodovodních řadů se obec snaží o celkovou obnovu původního, přibližně 

sedmdesát let starého potrubí. Letošní opravu zajišťovala společnost Vodovody Litomyšl, 

která předložila nejvýhodnější nabídku.  

 

Nový pomocník pro technické služby  

Rada obce rozhodla o koupi sekacího traktoru Kubota G26 HD3, vyrobeného v roce 2019. Nový 

stroj, který byl pořízen za 329 tisíc Kč, má tříválcový motor chlazený vodou. Hydraulické 

vyklápění, kardanem hnané sekací nože a záběr 140 cm jsou podle obce parametry, které 

sekačku předurčují k profesionální práci. Například posekání fotbalového hřiště trvalo s novým 

traktůrkem třetinu času oproti traktůrku dosavadnímu.  

 

Oprava vstupu do budovy obecního úřadu 

Na podzim letošního roku došlo k opravě vstupu do budovy obecního úřadu. Byla provedena 

výměna vstupních dveří, a to včetně prosklené stěny. Vše v hnědé barvě, v níž jsou již několik 

let provedena okna budovy. Zároveň byly odstraněny původní dveře z vestibulu, díky čemuž 

působí prostor mnohem vzdušněji. Součástí obnovy se staly i lavičky s odpadkovými koši. 

Obnoven zatím nebyl chodník, se kterým se počítá v projektu na obnovu chodníků. 
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Na vstupních dveřích se záhy objevily polepy se znakem obce, modrobílým pruhem  

a historickými názvy vesnice – tedy Čistá, Lauterbach i počeštěné Litrbachy. Uvedené polepy 

kronikář vnímá nejen jako připomínku historie, ale i snahu obce reflektovat její nedávné 

dějiny. Kromě pozitivních ohlasů však byly zaznamenány i ohlasy podivující se či přímo 

nesouhlasné. O to více je však třeba tuto část místních dějin připomínat a otevírat. Bez její 

patřičné reflexe nikdy nedosáhneme stabilního ukotvení v současnosti. 

 

Fuchsova vyhlídka 

Už po zvolení starostou obce Petr Dřínovský uvedl, že by si přál, aby v okolí Čisté vznikla 

rozhledna. V roce 2020 se ke svému snu o významný krok přiblížil. Obec se totiž vydala na 

cestu vybudovat v Čisté unikátní rozhlednu, přesněji vyhlídkovou lávku. Ta by měla mít tvar 

písmene S, instalovaná bude ve výšce 3 metry, kde propojí dvě lípy. Které? Torzo dvousetleté 

Fajmonovy lípy a nedávno vysazenou lípu vedle ní. Obě lípy by měly být symbolicky propojeny 

dřevěnou podlahou.  

Vlastní stavba by měla být kombinací dřeva a kovu. Z kovových patek bude vztyčena trámová 

konstrukce nesoucí dubovou podlahu. Na vyhlídku povede točité schodiště – díky 

jednoduchému zábradlí bude možné dosyta vychutnat kruhový výhled. 

Fuchsova vyhlídka již získala stavební povolení. Polovinu nákladů bude moci obec financovat 

z dotace Ministerstva pro místní rozvoj. Na druhou se obec snažila získat finanční podporu 

z jiných zdrojů. Celkové náklady by podle odhadů (učiněných v roce 2020) měly dosáhnout 

přibližně jednoho milionu korun. Vítězem výběrového řízení na realizaci stavby se stala firma 

Tesaři Osík s.r.o. s dalšími subdodavateli. Pokud půjde vše podle plánu, mohla by být stavba 

realizována již v příštím roce. 

 

Čistá v novinách 

V roce 2020 vyšel v MF Dnes článek o životě v Čisté, který se kronikář rozhodl zaznamenat pro 

budoucí. Článek vznikl za spolupráce členů redakční rady Obecního zpravodaje a starosty obce. 

Kromě tohoto článku vznikl v letošním roce rovněž příspěvek radní Pardubického kraje Hany 

Štěpánové (STAN), o němž se kronikář zmiňuje ve fotogalerii. 

Čistá jako dobré místo pro život 

Čistá se stala dobrým místem pro život. I tak je možné začít vyprávění o tom, jak se Čistá  

u Litomyšle, vesnice s necelou tisícovkou obyvatel, za posledních dvacet let proměnila.  

Čistá, někdejší Litrbachy, patří mezi obce postižené nuceným odchodem německého 

obyvatelstva po druhé světové válce. Ještě na počátku 90. let to byla šedivá a oprýskaná obec, 

kde nefungovalo téměř nic. Alespoň tak v roce 2018 vzpomínal na dobu 90. let končící starosta 

Bohumil Pavliš, který stál u kormidla Čisté 26 let. Právě pod jeho vedením se však podařilo 

pootočit kormidlem obce směrem, který ji dovedl do míst, v nichž opět pulzuje život. 

Za posledních (v našem případě více než) 20 let se Čistá změnila prakticky ve všem. Podařilo 

se získat zpět obecní nemovitý majetek a ujmout se jeho správy, vybudovat efektivně fungující 



22 
 

infrastrukturu, v dobré kondici jsou udržovány obecní budovy. Ve škole a ve školce se povedlo 

vytvořit příjemné a milé prostředí, které nám mohou leckde závidět. V obci působí řada 

aktivních spolků, šikovných živnostníků i drobných podnikatelů.  

V Čisté se v posledních letech hodně investovalo. V letech 2009 až 2011 proběhla revitalizace 

centra obce, jejímž cílem byla demolice stávajícího kulturního domu, vybudování nového 

víceúčelového zařízení pro kulturu, sport a spolkovou činnost či rekonstrukce dětského hřiště 

na zahradě mateřské školy. Nový kulturní dům se záhy stal vyhledávaným místem svateb, 

sportovních akcí, tanečních kurzů, rodinných oslav či plesů pro lidi a spolky nejen z obce, ale  

i jejího okolí.  

Celkovou rekonstrukcí prošel od začátku 90. let kostel sv. Mikuláše. V roce 2015 byly obnoveny 

věžní hodiny, samostatnou kapitolu pak představuje obnova zvonů zrekvírovaných během 

světových válek. Jistě největší událostí bylo v tomto směru zhotovení velkého zvonu Mikuláš 

v roce 2019. Jeho posvěcení se ujal pražský arcibiskup, kardinál Dominik Duka.  

Od konce roku 2018 disponuje hasičská zásahová jednotka moderní cisternou Tatra, ve 

stejném roce začala modernizace sportovního areálu a výstavba víceúčelového hřiště TJ Sokol 

Čistá. Téměř na poslední chvíli se podařilo zachránit řadu drobných sakrálních památek, obec 

dnes intenzivně připravuje výstavbu komunitního bydlení pro seniory.  

Čistá se zkrátka znovu stala místem, v němž pulzuje život. Co je však důležitější – stala se 

skutečným domovem pro ty, kteří v ní žijí. Není už vykořeněným místem, jakým se jevila 

dlouhá léta po skončení druhé světové války. Její obyvatelé jsou aktivní, zajímají se o dění 

v obci, vyjadřují se k realizovaným i zamýšleným aktivitám, zapojují se do dobročinných sbírek, 

stejně jako aktivit komunitního typu. Patrná je i snaha o narovnání vztahů s těmi, kteří museli 

kdysi své domovy opustit. Snad se tak postupně obyvatelé obce stávají zodpovědnými za 

místo, v němž žijí. A to je vlastně ze všeho nejdůležitější.  

 

Lesní hospodářství (podklady kronikáři dodal Ing. Milan Hron) 

Lesní hospodářský plán pro léta 2019 - 2028 a jeho plnění 

Od 1. ledna 2019 začal platit nový lesní hospodářský plán. Průměrná maximální roční těžba jím 

stanovená (1552 m3) byla v roce 2019 naplněna jen zčásti (823 m3) z důvodu propadu cen na 

trhu o 1/3, zatímco v roce 2020 mírně překročena (1720 m3) – v obou letech se zpracovávala 

jen těžba nahodilá a kůrovcová kalamita dorazila i k nám. 

Vnější podmínky ovlivňující hospodaření 

Počátek roku 2020 byl zejména v únoru charakteristický výrazně nadprůměrnými teplotami  

a takřka dvojnásobným srážkovým úhrnem ve srovnání s normálem. Českou republikou se 

také prohnaly dvě významné vichřice. Duben se jevil jako opakování novodobé tradice velmi 

suchého jara, ale už v květnu se situace výrazně zlepšila. V červnu nám opět velmi výrazně 

pršelo. Navíc to nebylo naposledy a bohatý srážkový úhrn byl zaznamenán také na podzim. Za 

celý rok nakonec napršelo 111 % dlouhodobého průměru (po předchozích suchých letech – 

poslední vlhký byl rok 2013 – subjektivně pršelo pořád), ale teplotně byl tento rok opět 
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rekordní – nejteplejší v historii. To znamená vyšší odpar, takže celkově napršelo jen 

„průměrně“. 

Rámce a způsob hospodaření 

Přírůstek holin byl 2,92 ha (téměř vše kalamita kůrovce), úbytek holin činil 1,74 ha, ve výsadbě 

dominovaly duby a klen, doplněné třešní ptačí a bukem. Celkem bylo vytěženo 1720 m3 dříví 

– opět převážně kůrovcového, které je ale doprovázeno polomovým dřívím z kůrovcem 

rozvrácených porostů. Ceny dříví dosáhly pomyslného dna a v závěru roku se začaly mírně 

zvyšovat. 

Ekonomika 

Základní ekonomické údaje jsou v následující tabulce: 

Rok příjmy (Kč) výdaje (Kč) ha výnos Čistá / ha 

2 020 2.121.812 2.052.057 156 447 

 

Ve výše uvedených příjmech nejsou dotace do lesů (600 440 Kč, z toho 327 tis. činila tzv. 

kůrovcová dotace – částečná kompenzace škod za rok 2018). Přestože ekonomické výsledky 

bývaly mnohem lepší, vzhledem k situaci je velkým úspěchem udržení kladné bilance. 

 

Obecní zpravodaj 
V roce 2020 vycházel Obecní zpravodaj v přibližně dvouměsíčních intervalech (z důvodu 

pandemie covid-19 a nemožnosti odhadnout zpřísnění/rozvolnění opatření bylo několikrát 

přikročeno k posunutí termínu, aby byly uveřejněné informace maximálně aktuální). Bylo 

vydáno celkem šest čísel a dvě čísla mimořádná (první se věnovalo čištění odpadních vod 

v obci, prostřednictvím druhého obec informovala o fungování úřadů a ordinací během 

vánočních svátků).  

Zpravodaj byl v letošním roce přihlášen do soutěže Radniční listy, kde dosáhl skvělého 

umístění, a sice prvního místa v Pardubickém kraji a 10. místa v rámci celé České republiky. Do 

soutěže bylo v kategorii obcí do 2000 obyvatel přihlášeno 45 účastníků. 

Do slovního hodnocení porota uvedla: 

- Obecní zpravodaj Čisté u Litomyšle je velmi elegantně zpracované periodikum. 

- Kvalitou titulní strany, DTP a nutno dodat – i kvalitou používaného papíru a povrchové 

úpravy – zpravodaj překonává i mnohem větší města. 

- Záhlaví zpravodaje je jednoduché, ústředním motivem je logo obce a název periodika, 

který je vyveden ve velmi elegantním fontu, který jako by svým stylem korespondoval 

právě s logem. Záhlaví mění každé vydání barev jako ladění a s ním i grafické prvky 

uvnitř obsahu. Není používáno zbytečných efektů jako stínování a obtažení písma, což 

je jedině dobře. Celkově se daří držet velmi čistý, až minimalistický design, který působí 

moderně. 

- Obsah zpravodaje je zpracován vkusně, přehledně. 
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- Periodikum dobře informuje o činnosti radnice z hlediska tvrdých dat, informací  

o rozpočtu, realizovaných investicích, probíhajících stavebních pracích, rozhodnutí 

zastupitelstva a podobně. Tyto informace jsou samozřejmě ze všech nejdůležitější a je 

dobře, že zpravodaj není pouze o kultuře, sportu a společenských akcích, ale i o těchto 

informacích, které navíc přispívají k transparentní činnosti úřadu. 

- Periodikum plní skvěle jakousi společenskou a kronikářskou funkci, přehledně shrnuje 

dění v nedávné době a snaží se pojmout co nejširší záběr témat místních spolků, 

sportovních klubů, školství a podobně. 

- Co v periodiku postrádáme, je nějaký „obsah navíc“ kromě toho, co je nepochybně 

důležité a praktické. Křížovka či hádanka, soutěž, historické okénko a či rozhovor – 

něco, co by zpravodaj ještě více obsahově oživilo. 

 

Složení redakční rady: 

Jana Dřínovská 

Mgr. Jitka Skalická 

Mgr. Stanislav Švejcar 

Petra Vojáčková 

 

Z dalších akcí v obci 

Tříkrálová sbírka  

Dne 11. ledna proběhla v obci tradiční Tříkrálová sbírka, které se zúčastnilo osm skupin 

koledníků. Vybralo se celkem 41 817 Kč, o několik tisíc korun více než v roce předchozím. 

 

Branný den 

Dlouho to vypadalo, že se kvůli pandemii covid-19 žádný branný den neuskuteční, nakonec se 

jej ale přeci jen připravit podařilo. V sobotu 6. června přilákal na startovní čáru na fotbalovém 

hřišti děti, které si na trase, která vedla krajinou okolo Čisté, vyzkoušely aktivity ze zdravovědy, 

ekologie či poznávání zvířat a přírody kolem nás. Hasiči dětem ukázali, s čím pracují v terénu, 

na jiném místě děti plnily sklenice od medu vodou, na další zase zkoušely svoji paměť. 

 

Letní kino 

Dvakrát letos proběhlo promítání letního kina. Poprvé to bylo 29. června (byť bylo původně 

plánováno už na Branný den), kdy se promítala pohádka Zlaté pírko, podruhé pak 30. srpna – 

tentokrát se promítala komedie 3Bobule.  
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Výsadba dalších stromů 

Na přelomu října a listopadu proběhla výsadba nového stromořadí listnatých stromů. Nová 

alej začíná u Fajmonovy lípy a pokračuje podél cesty směrem ke středisku zemědělského 

družstva. Vysázeny zde byly javory kleny, lípy srdčité a také pár dubů letních a habrů obecných. 

Nové stromořadí bylo nazváno Brlenská alej. Finanční prostředky se na ni podařilo získat 

z Programu péče o krajinu Ministerstva životního prostředí. Vlastní výsadbu zajistila firma 

Garden Servis, Ing. Břeňová. V roce 2020 došlo rovněž k osázení prostoru vodojemu, který se 

nachází za Čistou ve směru na Brlenku. 

 

Ukliďme Česko  

Kvůli pandemii koronaviru nemohla tato již tradiční akce proběhnout v jarních měsících,  

proto se uskutečnila až 3. října. Účast byla tentokrát slabší, přišlo přibližně dvacet lidí, kteří 

uklízeli úsek od křižovatky I/35 směrem k Brlence, dále pak okruh kolkem Pakostova křížku  

a nakonec i samotnou Brlenku. Ačkoliv se v tomto prostoru uklízí každý rok, i letos se nasbíral 

celý valník odpadu…. 

 

Plesová sezóna v Čisté 

Kulturní dům v Čisté nabídl v roce 2020 bohatou plesovou sezónu, kterou však s ohledem na 

začátek pandemie covid-19 nebylo možné realizovat celou. 

 

Uskutečněné plesy: 

10. ledna – VII. Hokejový ples 

17. ledna – VIII. ples ZUŠ B. Smetany 

25. ledna – 40. hasičský ples 

7. února – Benefiční ples (ples skautů a proboštství Litomyšl) 

15. února – Rybářský ples 

22. února – Fotbalový ples 

 

Plánován byl také Obecní babský bál, který se měl konat 14. března. Z výše uvedených důvodů 

však již neproběhl. Na konci roku 2020 pak bylo téměř jisté, že se v roce následujícím žádný 

ples v místním kulturním domě neuskuteční. Pandemie covid-19 opět nabírala na obrátkách. 
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Vzpomínka na paní Věru Quaiserovou 
Dne 24. října zemřela ve věku 83 let paní Věra Qauiserová. Učitelka, později ředitelka místní 

základní školy, knihovnice obecní knihovny, do roku 2006 také kronikářka obce. Zejména však 

dáma s velkým srdcem, které se rozdávalo ostatním. Alespoň tak ji měl možnost poznat i autor 

těchto řádků.  

Zpráva o úmrtí paní Quaiserové mnohé velmi zasáhla. V šestém čísle Obecního zpravodaje byla 

paní Quaiserové věnována milá vzpomínka několika občanů. Kronikář si ji dovolí pro budoucí 

zaznamenat. 

„Při jednání rady obce dne 26. 10. jsme také my uctili paní Quaiserovou tichou vzpomínkou  

a poděkováním. Zejména poděkováním za nedocenitelný přínos několika generacím, které 

měly možnost pod jejím pedagogickým vedením rozkvést. Vzhledem k současné situaci bohužel 

nemůže proběhnout žádné formální rozloučení. Moc nás to mrzí, ale nedá se nic dělat. 

Věnujme, každý sám za sebe, alespoň tichou vzpomínku a zastavme se v budoucnu zažehnout 

živý plamínek. Za minulé i současné vedení obce děkujeme….“ 

Mgr. Petr Dřínovský, starosta obce 

 

„Mezi prvními generacemi dětí, které paní Quaiserová měla možnost ovlivnit, byl můj taťka 

Ladislav Pavliš. A působením na naši rodinu také její pedagogická kariéra končila – já jsem byla 

totiž jedna z posledních, kteří si ji pamatují před školní tabulí.  

Dodnes díky ní umím přišít knoflík, vím, jak se píše velké psací Y a násobky sedmi spočítám  

i o půlnoci.  

Živou vzpomínkou je mi ale také chvíle, kdy jsem seděla ve třetí třídě ve druhé lavici. Paní 

učitelka se nás ptala, čím bychom chtěli být, až budeme velcí. Měla jsem jasno, chtěla jsem být 

také paní učitelkou. Tohle odhodlání mě neopustilo ani jediný den a nyní se už třináctým rokem 

věnuji stejnému poslání, kterému ona zasvětila svůj život. Děkuji za inspiraci….“ 

Mgr. Jitka Skalická 

 

„Paní Věru Quaiserovou jsem poznal při zápisu do zdejší školy a následně mě učila ve školním 

roce 1980 – 81 v nejdůležitější třídě, v té první. Byla spravedlivá, důsledná, trpělivá, laskavá, ke 

každému z naší třídy přistupovala jako vlastní máma, uměla si vždy sjednat pořádek a hlavně 

– naučila. Byla to pro mě nejlepší učitelka na celém prvním stupni, a i když mě jako zlobivce 

občas vytahala za ty krátké vlasy nad ušima, měl jsem ji moc rád. Mrzí mě, že jsem jí to 

v dospělosti nikdy neřekl, nicméně potěšilo ji, když jsem později také vyučoval. Spoluutvářela 

moji osobnost a vztah k rodné vísce a je její zásluhou, že to Čisté mohu vracet.  

Paní učitelko, děkuju a v srdci Vás mám pořád rád!“ 

Mgr. Pavel Kuře 
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„Jednoho krásného podzimního odpoledne jsem ve schránce objevil smuteční oznámení  

a dozvěděl se, že v sobotu 24. října zemřela paní učitelka Quaiserová. Uvědomil jsem si, kolikrát 

jsem měl možnost se s ní potkat a jak moc mi pomohla.  

První vzpomínka se váže k samému začátku sedmdesátých let. Paní učitelka, když zjistila, že ve 

škole není něco v pořádku, tak ač měla svoji třídu, doučovala i ty ostatní. Dokonce mě 

několikrát cestou ze školy doprovodila až k domu a zkoušela mě z příčestí minulého a jiných 

„lahůdek“. Po mnoha letech jsem pochopil, proč to dělala. Až jako starosta obce jsem si totiž 

uvědomil, jak moc jí na té „její“ škole záleží a kolik dětí a vlastně generací Čisťáků učila a vedla. 

Se stejným zájmem, s jakým jako ředitelka spravovala místní školu, také po mnoho let pečovala 

o knihovnu. Určitě je také potřeba připomenout, že paní Věra Quaiserová se vždy zapojovala 

do veřejného a společenského dění v obci a do roku 2006 byla také kronikářkou. 

Proto je moc smutné, že okolnosti v této době nedovolují vzdát paní Quaiserové úctu a veřejné 

poděkování za vše dobré, co pro své spoluobčany vykonala. Naše paní učitelka si tu úctu  

a trvalou vzpomínku opravdu zaslouží.“ 

Bohumil Pavliš, bývalý starosta obce 

 

„Věro, dnešní doba je taková, jaká je. A nám nezbývá, než zvolit takovýto přístup, abychom se 

s tebou mohli rozloučit. Učila jsi naše sourozence, naše dětí a před mnoha lety jsme se spolu 

aktivně podílely na veřejném životě v naší obci. Odvítaly jsme mnoho „malých občánků“. 

Vzpomínám na Dětské dny na místním hřišti, kterých bylo také dost, a jiné různé akce.  

Málokdy jsme se pozastavily v životním shonu, abychom se zamyslely nad tím, jak vlastně 

žijeme. A najednou jsme zestárly a zjistily, že život uběhl jako voda. A co dál? 

Naštěstí vznikl „čistecký babinec“ a opět, pokud to šlo, zapojily jsme se do dění v naší obci  

a opět nám bylo dobře. V poslední době Ti nemoc nedovolila být mezi námi, ale my jsme na 

Tebe myslely.  

Věrko, dovolím si tvrdit, že by se „babinec“ s Tebou důstojně rozloučil na Tvém pohřbu, ale 

okolnosti jsou jiné. Proto chci využít této příležitosti a poděkovat Ti za nás všechny, a hlavně za 

sebe. 

Věrko, jsem ráda, že jsi „byla“.“ 

za mnoho dalších sepsala Emilie Říhová 

  



28 
 

Volby 2020 (výsledky převzaty z webových stránek ČSÚ) 
Ve dnech 2. a 3. října se uskutečnily volby do zastupitelstev krajů. V Pardubickém kraji si 

mandáty rozdělily tyto politické subjekty: 

ANO 2011     11 mandátů 

3PK – Pro prosperující Pardubický kraj 8 mandátů 

ODS a TOP 09     8 mandátů 

Koalice pro Pardubický kraj   7 mandátů 

Česká pirátská strana     7 mandátů 

STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ   4 mandáty 

 

Volby byly zajímavé mj. z důvodu vyšachování vítěze voleb. Ačkoliv ANO premiéra Andreje 

Babiše zvítězilo, koalici vytvořily tyto strany: 3PK – Pro prosperující Pardubický kraj, ODS  

a TOP 09, Koalice pro Pardubický kraj a STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ. Hejtmanem se stal Martin 

Netolický (3PK, obhajoba mandátu).  

V Čisté se volilo takto: 

Kandidátní listina Platné hlasy 

číslo název celkem v % 

5 DSZ - ZA PRÁVA ZVÍŘAT 1 0,37 

7 STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ 32 11,89 

8 Trikolóra a Strana soukr. ČR 10 3,71 

11 ODS a TOP 09 45 16,72 

15 VÝCHODOČEŠI 1 0,37 

16 Svoboda a př. demokracie 

(SPD) 

13 4,83 

17 Koalice pro Pardubický kraj 37 13,75 

19 Česká pirátská strana 43 15,98 

22 Moravané 0 0,00 
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30 3PK-Pro prosperující Pard. kr. 32 11,89 

34 Zdraví Sport Prosperita 1 0,37 

36 DSSS - STOP KRIMIGRANTŮM! 1 0,37 

50 ANO 2011 37 13,75 

63 Komunistická str.Čech a Moravy 11 4,08 

82 ROZUMNÍ - Petr Hannig 2 0,74 

83 Mladí pro Pardubický kraj 3 1,11 
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Spolkový život v roce 2020 
V roce 2020 v obci působily tyto spolky/organizace: 

Sbor dobrovolných hasičů 

Tělovýchovná jednotka Sokol Čistá, zapsaný spolek 

Myslivecký spolek Čistá  

HC Čistá 

Sbor pro občanské záležitosti 

Včelaři  

Babinec 

ČMS CHPH – MS Čistá u Litomyšle (Českomoravský svaz chovatelů poštovních holubů – místní 

spolek Čistá u Litomyšle) 

Český svaz chovatelů, z. s., Základní organizace Čistá 

 

Sbor dobrovolných hasičů v roce 2020 (podklady kronikář získal od Lenky Štrumfové 

(Brunclíkové), Veroniky Binkové a Oldřicha Vašiny ml.) 
 

Sbor dobrovolných hasičů měl k datu výroční schůze 91 členů – z toho 21 dětí, 26 žen  

a 44 mužů. 

Činnost sboru: 

• od 1. 1. je ve funkci nový starosta Marek Filipčík 

• 10. 1 členové sboru vypomáhali na Hokejovém plese 

• 11. 1. proběhla spolupráce na Tříkrálové sbírce 

• 25. 1. se uskutečnil 40. hasičský ples 

• 7. 2. se konala okrsková výroční schůzce v Čisté 

• 7. 3. proběhlo shromáždění starostů hasičů z okresu Svitavy v Lubné 

• 6. 6. sbor spolupracoval při pořádání Branného dne 

• 12. 6. zavítaly do hasičské zbrojnice děti z místní mateřské školy; hasiči si pro ně 

připravili ukázku veškeré místní techniky 

• 4. 9. se konal Hasičský den plný tematických stanovišť pro MŠ a ZŠ Čistá 

• 4. 10. výpomoc na Brlence při odhalení nového zvonu 

 

Výjezdová jednotka: 

Složení jednotky: 

- výjezdová jednotka čítala celkem 18 členů, z toho bylo: 

o 5 velitelů 
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o 7 strojníků 

o 17 nositelů dýchací techniky 

o 18 členů prošlo kurzem pro použití motorové pily 

 

Rozpočet na provoz jednotky činil v roce 2020 365 000 Kč. 

Další finanční prostředky: 

Technická pomoc - 3 400 Kč 

Státní dotace za zásahy, školení, kurzy a opravu techniky - 105 148 Kč 

Krajská dotace na zásahovou obuv - 15 000 Kč 

Oprava motoru a spojky na T 815 CAS 32 - 103 896,66 Kč 

Havarijní pojištění vozidel - 101 494 Kč 

 

VÝJEZDY ZA ROK 2020 

V letošním roce absolvovala výjezdová jednotka celkem 55 výjezdů! 

• 19. 1. v 12:59 hod. technický a zdravotní dohled při akci otužilců v obci Osík 

• 10. 2. 2020 vichřice Sabina:  

o v 14:11 hod. odstranění spadlého stromu přes místní pozemní komunikaci  

u domu čp. 355 (Benešův kopec) 

o v 16:15 hod. odstranění tří spadlých stromů v chatové oblasti Brlenka 

• 23. 2. ve 22:40 hod. odstranění spadlých stromů na Vysokém lese a Benešově kopci 

• 28. 2. v 9:45 hod. vyproštění muže ze studny, Trstěnice čp. 2 

• 1. 3. v 15:28 hod. mytí místní komunikace, Čistá 

• 27. 3. ve 13:45 hod. požár kamionu v Litomyšli u Penny 

• 27. 3. v 16:01 hod. rozvoz bublifuků dětem v obci 

• 8. 4. ve 2:15 hod. požár pergoly u rodinného domu v Kornicích čp. 47 

• 8. 4. ve 14:17 hod. požár skládky nad bytovkami v Čisté  

• 21. 4. v 9:38 hod. požár klestí na skládce ve Svitavách (vedle kompostárny) 

• 21. 4. v 11:19 hod. požár keřů na zahradě, Svitavy, ul. Nádrační, čp. 1352/5 

• 23. 4. v 11:49 hod. technická pomoc - mytí vozovky Svitavy - Vendolí 

• 23. 4. ve 22:07 hod. požár lesa, Janov 

• 25. 4. v 8:01 hod. technická pomoc - čerpání vody AG Maiwald, Benátky čp. 133 

• 27. 4. v 16:53 hod. požár - doutnající kompost, Čistá – naproti čp. 286 

• 30. 4. v 9:37 hod. technická pomoc - mytí vozovky Svitavy - Vendolí 

• 30. 4. v 18:50 hod. požár klestí Mikuleč 

• 30. 4. v 19:14 hod. požár klestí, Janov - Mendryka 

• 4. 5. ve 2:13 hod. požár kotelny na uhlí, Trstěnice čp. 94 

• 28. 5. v 9:11 hod. požár - kouř v domě, Čistá čp. 215 
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• 10. 6. v 18:05 hod. technická pomoc - průplach kanalizace v Čisté 

• 13. 6. v 21:42 hod. technická pomoc - odstranění bahna a nečistot ze silnice  

v Karli 

• 14. 6. ve 13:25 hod. technická pomoc - čerpání vody, Litomyšl, ul. Mařákova čp. 282, 

čp. 563, čp. 651 

• 14. 6. ve 13:32 hod. technická pomoc - čerpání vody, Osík čp. 156 

• 14. 6. ve 14:14 hod. technická pomoc - čerpání vody, Litomyšl, ul. Partyzánská čp. 321 

• 14. 6. v 15:40 hod. technická pomoc - čerpání vody, Litomyšl, ul. Fügnerova čp. 550 

• 29. 6. v 7:55 hod. technická pomoc - čerpání vody, Litomyšl, Na Lánech čp. 105 

• 19. 7. ve 12:02 hod. technická pomoc - čerpání vody, Litomyšl, Smetanovo náměstí  

čp. 59 

• 19. 7. ve 12:55 hod. technická pomoc - čerpání vody, Litomyšl, Na Lánech čp. 105 

• 30. 7. ve 12:11 hod. požár hnoje - Pohodlí 

• 3. 8. ve 13:46 hod. technická pomoc - odstranění stromu, Vysoký les - katastr Dolní 

Újezd 

• 12. 8. v 7:28 hod. technická pomoc - doplňování vody do stroje, Vendolí 

• 20. 8. v 17:39 hod. napouštění bazénu Čistá čp. 418 

• 1. 9. ve 13:26 hod. proplach kanálu pod místní komunikací (hostinec U Chlebounů) 

• 17. 9. v 15:53 hod. mytí pozemní komunikace, Vendolí 

• 10. 10. ve 14:23 hod. mytí vozovky mezi Janovem a Mendrykou 

• 15. 10. v 00:52 hod. čerpání vody ze sklepa, Čistá čp. 342 

• 15. 10. ve 03:06 hod. čerpání vody ze sklepa, Čistá čp. 305 

• 4. 11. v 11:38 hod. doplňování vody do vodní nádrže, Janov (Gajer) 

• 6. 11. v 9:48 hod. doplňování vody do vodní nádrže, Janov (Gajer) 

• 6. 11. v 17:45 hod. mytí silice od bahna v obci Čistá (Chudákov) 

• 13. 11. v 7:38 hod. plnění nádrže na vodu, Čistá čp. 248 

• 16. 11. v 16:47 hod. oplach vozovky v obci Čistá 

• 16. 11. v 17:25 hod. odtah nepojízdného osobního vozidla, Litomyšl  

• 17. 11. ve 14:44 hod. oplach vozovky v obci Čistá 

• 20. 11. v 7:31 hod. požár odpadu, areál radiokomunikací Vapo s.r.o., Čistá 

• 23. 11. ve 14:09 hod. mytí vozovky od nečistot v obci Čistá  

• 24. 11. ve 14:32 hod. plnění nádrže na vodu, Čistá čp. 322 

• 17. 12. v 15:40 hod. mytí vozovky od nečistot, Svitavy (UNI HOBBY) 

• 18. 12. v 9:28 hod. mytí vozovky od nečistot, Svitavy (UNI HOBBY) 

• 27. 12. v 17:19 hod. požár kontejneru na papír u pohostinství U Chlebounů 

• 28. 12. v 7:55 hod. technická pomoc - zajištění převrácené plechové garáže,  

Čistá čp. 328 

• 29. 12. v 15:10 hod. požár v komíně, Karle čp. 8 

• 30. 12. v 17:36 hod. technická pomoc - vytažení osobního automobilu z příkopu,  

u značky Brlenka 

 

  



33 
 

ŠKOLENÍ 

V letošním roce probíhala následující školení (v důsledku pandemie nemoci covid-19 

v omezeném množství): 

• pravidelně probíhala odborná příprava jednotky v rozsahu 40 hodin podle stanovených 

témat 

• každé tři měsíce výcvik nositelů dýchací techniky 

• prosinec - odborná příprava strojníků k prodloužení osvědčení o odborné způsobilosti: 

Miroslav Vojáček 

 

KURZY 

• leden - kurz obsluhy motorové pily v rozsahu 64 hodin: Jindřich Nešpor, Petr Kalousek 

• únor - kurz strojníků v rozsahu 40 hodin: Lukáš Stibůrek 

 

PĚNA 

• 8. 8. - dětský den, Litomyšl, Na Výsluní (+ ukázka techniky) 

• 26. 8. - příměstský tábor Chotěnov 

• 27. 8. - dětský den, Česká Třebová, Parník 

• 29. 8. - dětský den Horky 

• 5. 9. - výročí TJ Sokol Morašice 

V letošním roce byla dále prováděna oprava šatny v hasičské zbrojnici (svépomocí) a renovace 

vozidla Movano.  

 

Aktivity mladých hasičů: 

- účast na tradiční Tříkrálové sbírce (12 dětí, 5 vedoucích) 

- 25. ledna vystoupily děti na hasičském plese, a to se dvěma vystoupeními – tancem  

a scénkou „Jak to nemá vypadat při ostrém startu“ 

- 28 – 29. února proběhlo v kulturním domě školení vedoucích mládeže, které zkouškou 

úspěšně zakončili Veronika Binková, Kristýna Binková, Jiřina Filipčíková a Jindřich 

Nešpor. Instruktorské zkoušky složil David Hladík 

- mladí hasiči se zapojili do příprav Branného dne - za hasiče připravili stanoviště chlapci 

David Hladík, Jan Holec a Matěj Stříteský (poznávání nářadí) 

- čertovská obchůzka po obci (nemohlo se konat tradiční Peklo v hasičárně) - obchůzky 

po vesnici se ujali Martin Klusoň, David Hladík, Šárka Cvrková, Jindřich Nešpor, Denisa 

Dřínovská, Kristýna a Veronika Binkovy. Celkem navštívili asi 20 domácností 

- hasiči se rovněž připravovali na tradiční soutěže – ty, kterých se chtěli zúčastnit, však 

byly nakonec zrušeny 
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Tělovýchovná jednotka Sokol Čistá, zapsaný spolek (podklady kronikáři poskytl Jiří 

Stibůrek) 

Tělovýchovná jednota měla v roce 2020 196 členů, z toho 89 mužů, 13 žen, 83 chlapců  

do 18 let, 11 dívek do 18 let. 

 

V roce 2020 pracoval výkonný výbor Tělovýchovné jednoty Sokol Čistá, zapsaný spolek 

v tomto složení: 

1. Jiří Stibůrek (předseda a sekretář TJ) 

2. Pavel Kmošek (jednatel TJ) 

3. Vladimír Stibůrek (člen VV) 

4. Zdeněk Žrout (člen VV) 

5. Miroslav Briol (člen VV) 

6. Ladislav Kmošek (člen VV) 

7. Daniel Kopecký (člen VV) 

8. Dušan Nepraš (člen VV) 

9. Radek Holec (člen VV) 

 

Revizní komise pracovala ve složení: 

1. Roman Stibůrek (předseda komise) 

2. Jiřina Kmošková 

3. Martin Padělek  

TJ měla v ročníku 2019 – 2020 v mistrovské soutěži mužstvo mužů, které hrálo III. třídu OFS 

Svitavy. Z důvodu pandemie nemocni covid-19 ji bohužel nedohrálo. V předčasně ukončené 

sezóně bylo sice na 3. místě, hodnocení se však neuskutečnilo, nikdo nesestoupil ani 

nepostoupil.  

Realizační tým u mužstva mužů: Zdeněk Žrout, Vladimír Stibůrek, Jiří Stibůrek, Pavel Kmošek. 

Trenérem byl Lukáš Karal. 

Dorost nebyl v sezóně 2019 – 2020 do soutěží přihlášen; TJ Jiskra Litomyšl dala přednost 

spolupráci se Sokolem Dolní Újezd. Ti dorostenci, kteří měli zájem pokračovat, byli uvolněni 

pro hostování v TJ Jiskra Litomyšl. 

Starší žáci hráli pod názvem Tělovýchovná jednota Jiskra Litomyšl/Tělovýchovná jednota Sokol 

Čistá, zapsaný spolek. Účastnili se soutěže Lion Sport Krajský přebor skupiny A. Soutěž nebyla 

kvůli pandemii dokončena – v předčasně ukončené sezóně byli žáci na 9. místě. Nikdo 

nesestupoval ani nepostupoval. Trenéry byli Ivan Čech a Jakub Kadidlo. 
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Také mladší žáci hráli pod názvem Tělovýchovná jednota Jiskra Litomyšl/Tělovýchovná jednota 

Sokol Čistá, zapsaný spolek a účastnili se stejné soutěže jako starší žáci. V okamžiku 

předčasného ukončení sezóny byli na 8. místě. Ani v této kategorii nikdo nesestupoval ani 

nepostupoval. Trenéry byli Zdeněk Žrout a Jiří Paclík.  

Elévové hráli v sezóně 2019 - 2020 bez tabulek. Starší elévy vedl Jiří Elčkner a Martin Pecháček, 

mladší elévy Petr Křivka, Jan Boštík a Petr Sigl. Ani tyto soutěže nebyly dohrány.   

Tj měla v uvedené sezóně také minipřípravku, která sehrála několik přátelských zápasů. 

Trénovali ji Petr Křivka a Jan Boštík. 

Vedoucími mládeže byli v roce 2020 Jiří a Vladimír Stibůrkovi. 

Tj uspořádala osmý ročník turnaje Rodáků (konal se pod záštitou KKZP s.r.o.). Turnaje se 

zúčastnilo dvanáct mužstev. Celky, které hrály semifinále, se následně utkaly s AC Sparta 

Praha. Z mužstev, které nepostoupily mezi čtyři nejlepší týmy, byl vytvořen Výběr Čisté. Tento 

turnaj vyhrálo mužstvo Grinders.  

SESTAVA: AC Sparta Praha – Jaromír Blažek, Jiří Novotný, Václav Koloušek, Michal Horňák, 
Luděk Stracený, Radim Holub, Jan Flachbart a Štěpán Kučera. 
 

Po turnaji proběhla autogramiáda bývalých hráčů AC Sparta Praha, koncert skupiny Machos 

Burritos a diskotéka. 

Z důvodu špatného počasí se nepodařilo uspořádat dvacátý ročník turnaje starých gard. Nový 

vhodný termín se bohužel nepodařilo najít. 

 

Investice: 

- náklady na TJ na rekonstrukci areálu (vybavení kabin, výměna kuchyňské linky v kiosku, 

oprava elektroinstalace, oprava a vymalování klubovny, nákup postřikovače na plevel, 

lajnovačky, převod pozemků a ozvučovací aparatura) 

Celkové náklady činily 132 786 Kč. Za spoluúčasti obce Čistá a MŠMT je hradila tělovýchovná 

jednota. 

                                                                                                                                                                

Myslivecký spolek Čistá 
Výměra honitby: 1671 ha 

Předseda: Radek Zölfl 

Hospodář: Petr Lenoch 

Spolek měl v roce 2020 17 členů (z toho jednu ženu). Žádné veřejné aktivity spolek v letošním 

roce nevykonával. 
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HC Čistá, zapsaný spolek (podklady kronikáři poskytl Jiří Elčkner) 

Začátek roku patřil přípravě 7. Hokejového plesu, který se konal v pátek 10. ledna. Už při 

předprodeji vstupenek bylo zřejmé, že se bude jednat o jeden z nejlepších plesů v historii 

spolku a skutečně tomu tak bylo. Ples zahájili svým nástupem na kolečkových bruslích sami 

místní hokejisté. Vrcholem pak bylo předtančení, které návštěvníky plesu pobavilo. Nechyběla 

bohatá tombola a výborná kuchyně Václava Rambouska. K poslechu a tanci hrála kapela 

RYTMIK. 

Do konce hokejové sezóny zbývaly už jen dva zápasy, když přišla pandemie covid-19, díky níž 

zůstala sezóna nedohraná. Po dohodě všech družstev bylo výsledkem pořadí po 20. kole 

soutěže, kde HC Čistá obsadil 10. místo. Neproběhla tradiční výroční schůze, zrušeny byly  

i další akce, do kterých se spolek každoročně zapojoval. 

Světlo naděje zasvitlo v červnu, kdy se uskutečnil Branný den. Hokejové stanoviště bylo opět 

plné sportu – děti byly nadšené, že si mohou vyzkoušet i něco nového. 

V září se hokejisté začali připravovat na novou sezónu a doufali, že bude lepší, než ta loňská. 

Bohužel se tak nestalo. Už týden před tradičním soustředěním přišla tvrdá opatření a vše bylo 

zrušeno.  

Lehké rozvolnění přišlo až v prosinci, kdy se konal přátelský zápas s Makovem v otevřené 

aréně v Ústí nad Orlicí. Po několika dnech však přišla další tvrdá opatření. Do konce roku se již 

nehrálo, zrušeny byly též další akce jako Vánoční bruslení či Badmintonový turnaj. 

V samotném závěru roku bylo též zřejmé, že se neuskuteční ani 8. Hokejový ples, který měl 

otevřít svého času bohatou plesovou sezonu v Čisté. 

V průběhu roku probíhala spolupráce s Mateřskou a Základní školou v Čisté, stejně jako s obcí 

Čistá.  

 

Sbor pro občanské záležitosti (SPOZ) 
Z důvodu propuknutí pandemie covid-19 sbor v roce 2020 žádné aktivity nevyvíjel. 

 

Včelaři (zpracováno podle podkladů Mgr. Pavla Kuře) 
V roce 2020 se chovu včel v katastrálním území Čisté věnovalo celkem 18 včelařů, z toho  

3 ženy. Při zimním odběru byly odevzdány vzorky od celkem 206 včelstev. 

Po delší době šlo o rok srážkově nadprůměrný, což významně ovlivnilo snůšku medu. Jaro 

začínalo velmi pozvolna, proměnlivé počasí trvalo poměrně dlouho a první medobraní nastalo 

až koncem května, a to ještě ne s příliš velkým výnosem. Vize, že pokud se ráz počasí nezmění, 

bude první květový med i posledním, se bohužel bezezbytku naplnila. Nebyl prakticky žádný 

med lipový a pozdní. S průměrem 35 - 40 kg medu na včelstvo šlo o nejslabší rok od léta 2012. 

Rok 2020 lze označit jako slabší i co do chovu kvalitních včelích matek. Poměrně teplé počasí 

s častými dešti vydrželo až do konce října, což se negativně projevilo na rozvoji varoázy. Úhyny 

včelstev byly během podzimu velmi časté.  



37 
 

Babinec 
S ohledem na pandemii koronaviru spolek žádné aktivity nepodnikal. 

 

ČMS CHPH – MS ČISTÁ U LITOMYŠLE  
Informace o činnosti tohoto spolku se kronikáři shánějí obtížněji. Letos byl však úspěšný, když 

prostřednictvím Pavla Kmoška položil chovatelům několik otázek.   

Jak již kronikář uvedl v zápisu za rok 2018, spolek CHPH Čistá 061 vznikl v roce 1996. Jeho 

zakladateli byli Václav Vomáčka a Petr a Pavel Kmoškovi, a to za účasti 12 chovatelů z Čisté  

a okolí. V roce 2020 spolek sdružoval 20 chovatelů, počet chovaných poštovních holubů činil 

1500. Členové spolku se scházeli v budově obecního úřadu, předsedou místní organizace byl 

Josef Vajrauch z Trstěnice. 

Činnost spolku, soutěže, úspěchy: 

Chovatelé šlechtí poštovního holuba, s nímž se zúčastňují závodů od 100 do 1000 km v Belgii 

a Německu, a to v rámci oblastního spolku Pardubice, ale i celé České republiky  

a Intermistrovství. V roce 2020 soutěžilo v rámci OS Pardubice 130 chovatelů. Chovatelé ze ZO 

Čistá se umístili na 8., 10. a 14. místě. Spolek Čisté se v rámci kraje umístil na 2. místě, a to 

mezi 11 spolky.  

Čtyřiadvacetkrát reprezentovali holubi Čistou na celorepublikových výstavách, dvakrát na 

výstavách evropských a dvakrát též na světové výstavě (olympiádě). Naposledy to bylo v roce 

2020 v Brně, kde se v lednu uskutečnila Středoevropská výstava poštovních holubů. Úplně 

nejdále reprezentoval holub spolek v Čisté na výstavě v Jihoafrické republice (Kapské Město). 

Zajímavosti: 

Poštovní holubi jsou chováni pro svůj vynikající orientační smysl (orientace holubů není dosud 

spolehlivě vysvětlena, existuje několik teorií) a lásku k holubníků, v němž se narodili – proto 

se z různých míst vrací vždy domů. Rychlost jejich letu dosahuje 100 km/hod. v závislosti na 

počasí. Vzdálenost Cheb – Čistá zvládnou uletět za tři hodiny. Měření času se provádí 

elektronicky. 

 

Český svaz chovatelů, z. s., Základní organizace Čistá (údaje kronikáři poskytl Pavel Jůza) 

Spolek chovatelů kronikář opomněl v předchozích zápisech uvést. Nyní to alespoň částečně 

napraví základními informacemi o něm. 

Český svaz chovatelů byl v Čisté založen roku 1982. 

Předseda: Pavel Jůza 

Jednatelka: Renata Šotolová 

Počet členů k 31. 12. 2020: 8 
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Někteří z členů se zabývají chovem drobného zvířectva a účastní se výstav. Spolek má na konci 

Čisté (ve směru na Trstěnici) postavenou budovu, kde se dříve pořádaly zabíjačky a jiné akce. 

Budova je vybavena velkou kuchyní, barovým koutkem a společenskou místností, kde se 

chovatelé scházejí. V posledních letech spolek pořádá každoroční sběr starého železa, který 

probíhá vždy na jaře. Občané připraví železný odpad před své domy, členové spolku jej naloží 

a odvezou do sběrného dvora. Kromě toho se spolek účastní Branného dne, na kterém 

chovatelé připravují stanoviště, kde děti poznávají různé obiloviny, stopy od zvířat apod. 
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Kostel sv. Mikuláše, biskupa (z podkladů Mgr. Pavla Kuře sestavil kronikář) 
Z hlediska církevní správy v obci byly největšími novinkami kněžská svěcení a primiční mše 

dosavadních litomyšlských jáhnů Karla Dvořáka a Piotra Antkiewicze. Oba i nadále působí ve 

zdejší farnosti. Většina roku se pak nesla ve znamení boje s pandemií covid-19. Veškerá 

plánovaná setkání a návštěvy našich německých krajanů u nás i u nich bylo třeba zrušit. Po 

duchovní stránce lze rok 2020 označit za „hubený“. Zřejmě prvně v tisícileté křesťanské historii 

naší země nebyly o nejvýznamnějších svátcích roku – Velikonocích – slouženy mše. 

Do roku 2020 nás doprovodil tradiční silvestrovský půlnoční cink, první i s novým 

dvoutunovým Mikulášem. Zazvonili Štěpán Maiwald, Bohumil Pavliš, Pavel Kuře a Petr 

Dřínovský. S ohledem na nyní již velmi omezený prostor ve zvonovém patře došlo na tradiční 

přípitek, zpěv Svatováclavského chorálu a státní hymny s přáteli až dole pod věží. Za zvoníka 

kostela sv. Mikuláše byl přijat starosta Petr Dřínovský, který již předtím osvědčil odvahu a um 

zazvonit na oba velké zvony. Kostel sv. Mikuláše byl po dobu Vánoc až do Nového roku 

slavnostně nasvícen. V roce 2020 měl kostel pět zvoníků dospělých, tři dětské a jednoho 

čestného v Německu. Na podzim pak řady zvoníků rozšířili manželé Mencákovi (kaplička na 

Brlence).  

Na konci ledna byla z podnětu zvoníka Pavla Kuře podána prostřednictvím Římskokatolické 

farnosti - proboštství Litomyšl žádost o krajskou dotaci na nové srdce pro historický zvon  

sv. Jana a Pavla, mučedníků. Přestože byla žádost na kraji předjednána, Zastupitelstvo obce 

Čistá na projekt schválilo finanční příspěvek a farnost se zavázala ke spoluúčasti, kvůli omezení 

výdajů v souvislosti s pandemií covid-19 nebyla dotace schválena a výměna nevyhovujícího 

srdce za nové se tak odkládá. 

S nástupem pandemie nebyly počínaje 15. březnem slouženy pravidelné nedělní mše. 

Prostřednictvím YouTube kanálu farnosti byly zprostředkovávány bohoslužby z kaple  

sv. Markéty a kapitulního kostela v Litomyšli. Po domluvě zvoníka Pavla Kuře se starostou obce 

bylo počínaje 24. březnem zvoněno večerní klekání každý den ručně na malý a na prostřední 

zvon, a to jako benefiční - poděkování všem v obci, kteří s pandemií bojovali v „první linii“. 

Dne 30. března vybrala Rada obce Čistá dodavatele nového zvonu Petr do kostela sv. Mikuláše. 

Firmou, která zvon zhotovila, se stala zvonařská dílna Dytrychových v Brodku u Přerova. Velmi 

smutnou zprávu jsme se však dozvěděli na svátek Vzkříšení Páně 12. dubna – ve věku 66 let 

náhle zemřel Rostislav Bouchal starší (majitel firmy Boroko, která Čisté pomáhala s obnovou 

zvonů).  

V neděli 26. dubna byla po mírném uvolnění proticovidových opatření sloužena po delší době 

v Čisté mše - ovšem pouze pro maximálně 15 osob. Ten den bylo ukončeno každovečerní 

benefiční ruční zvonění. 

Tradiční Noc kostelů se konala po odkladu způsobeném pandemií až 12. června.  Program byl 

z důvodu nejistot, zda vůbec bude možné akci uskutečnit, skromnější. Hlavním bodem večera 

byl křest DVD z obnovy, odhalení, žehnání a instalace velkého zvonu Mikuláš. Křest provedl 

starosta Petr Dřínovský pramenitou vodou z obecního vodovodu. DVD je dostupné v kostele. 

Obdivován byl samozřejmě nový velký zvon, výjimečně byla pro odvážné zpřístupněna i malá 

věž – zřejmě naposledy s pouhým jedním zvonem. 
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Tradiční prohlídka kostela a věže končícími páťáky zdejší ZŠ proběhla 24. června. Až ke zvonům 

jich vystoupalo všech 6, a to společně s paní učitelkou Zahálkovou. K rozhoupání starého 

zvonu si vystačili ve dvojicích, resp. ve trojici.  

Dne 2. září byl v Brodku u Přerova odlit nový zvon tónu e3 do kapličky sv. Jana Nepomuckého 

na Brlenku. Za brlenské přijeli manželé Mencákovi, za čistecké pak zvoníci Pavel Kuře a Štěpán 

Maiwald se zvonickým dorostem Jakubem a Editou. Odlévání se zdařilo. Ať zvoní! 9. září byl 

nový zvon převezen do Čisté, resp. na Brlenku.  

V neděli 4. října odpoledne se na Brlence v kapličce a jejím okolí konala slavnost k 330 letům 

od založení osady Brlenka spojené s žehnáním nového zvonu sv. Jana Nepomuckého. Nemálo 

čisteckých obyvatel dorazilo pěší poutí z Čisté. Na úvod přivítal zúčastněné starosta obce Petr 

Dřínovský. Za brlenské promluvil František Mencák. Technické parametry nového zvonu  

a historické souvislosti odprezentoval zvoník Pavel Kuře. V kapličce byla k vidění výstava 

fotografií – k „novodobé“ části se vyjádřil fotograf Jindřich Vodehnal z Litomyšle (a z Brlenky), 

soubor fotografií a informací k Brlence „historické“ obstaral Pavel Kuře. Díky panu 

Vodehnalovi byla akce také profesionálně fotograficky zaznamenána. Nový zvon požehnal 

litomyšlský probošt Zdeněk Mach a kromě něj zvon poté poťukal starosta obce a zvoníci 

František Mencák a Pavel Kuře. Poté byl zvon vytažen na věž a zvoník Pavel Kuře jej 

nainstaloval a připravil na první cink. Zazvonit si na něj mohl každý. Zvon byl až do večera 

v neustálém obležení.  

Ještě před slavností bylo třeba na věži kapličky vybudovat pro zvon nový post. Dřevo poskytla 

obec z pokáceného dubu, zpracování obstaral zvoník Pavel Kuře, post zbudovali společnými 

silami Pavel Kuře, František Mencák a E. Lněnička. Kvůli vážnému úrazu ruky nemohl však 

Rostislav Bouchal dokončit včas celé zvonové příslušenství, a proto byl zvon na první zazvonění 

uchycen bez třmenů pouze středovým šroubem a srdce jsme si „vypůjčili“ z nejmenšího 

kostelního zvonu z Čisté – z pouze o 1,5 kg těžšího sanktusníku d3 sv. Pavla od Oktáva Wintera. 

Za historické usazení a obnovu zvonu v intencích jeho předchůdců se zasadil zvoník Pavel Kuře. 

Své plody přinesla i spolupráce s našimi Němci. Díky manželům Lebedovým a vzpomínce pana 

Karla Anderlika, po litrbašsku Krejsty, bylo zcela bez pochyb potvrzení zasvěcení kapličky na 

Brlence sv. Janu z Nepomuku.  Velice příjemná a vydařená akce byla snad nejkrásnějším dnem 

celého podzimu a nadlouho bohužel poslední možná hromadná. 

Ve čtvrtek 8. října byl krátce po poledni v Brodku odlit nový zvon tónu h2 – sv. Petr do kostela 

sv. Mikuláše v Čisté. Všechny věže v obci tak po 103 letech od začátku válečných rekvizic 

budou mít zase všechny zvony. Odlévání se symbolicky zúčastnili všichni demokraticky zvolení 

starostové naší obce po r. 1989 i s manželkami - Arnošt a Marie Maiwaldovi, Bohumil a Ludmila 

Pavlišovi a Petr a Jana Dřínovští. Chybět nemohl samozřejmě zvoník Pavel Kuře, kterého 

doprovodila jeho maminka a velká podporovatelka obnovy zvonů v obci Marie Kuřová. Návrh 

koncepce výzdoby, textů (včetně chronogramu) nového zvonu uzrával ve zvoníkově hlavě po 

dobu mnoha měsíců, pevnější podobu dostal na svatoanežské pouti v Římě v listopadu 2019. 

Hlavní reliéf byl upředen z atributů sv. Petra coby světce a současně prvního římského biskupa. 

Výchozí materií se stalo zpracování svatopetrského klíče na renesanční malbě v presbytáři 

kostela, dvojitý kříž pochází z věže našeho kostela a berla z obecního znaku – tedy sv. Petr 

nejen typicky „od brány nebeské“, ale také jako biskup a dle zdvojeného kříže právě (první) 
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biskup římský. Indicie do podoby výtvarného návrhu reliéfu přetavila výtvarnice Věra 

Sejkorová Kašparová, která již dříve vytvořila kresby kostela v souvislosti s instalací věžních 

hodin, pozvánku na instalaci prvního obnoveného zvonu a později i logo veřejné sbírky na 

velký zvon Mikuláš. Spolupráce s Věrou Sejkorovou Kašparovou byla proto zcela přirozená -  

a přes její napjatý časový harmonogram i oboustranně příjemná. Paní zvonařka Dytrychová 

pak zrealizovala výzdobu zvonu v naprosté čistotě a vyzrálosti. Nový zvon byl dovezen do Čisté 

16. října navečer spolu s kompletním příslušenstvím od pana Bouchala a se zbytkem 

příslušenství pro nový zvon v kapličce na Brlence. 

Ve dnech 17. a 18. října byl zvon na Brlence osazen „správným“ novým srdcem a třmeny. Srdce 

od zvonaře Wintera se vrátilo zpátky na nejmenší kostelní zvon. V neděli 18. října mělo 

proběhnout plánované slavnostní svěcení nového zvonu, jeho montáž a celkové dokončení 

obnovy všech zvonů v obci. Z důvodu protiepidemických opatření to však nebylo možné. Zvon 

byl alespoň přenesen do kostela a vystaven.  

Dne 22. října byly pod vedením Radka Rejška z Českého rozhlasu provedeny nahrávky 

jednotlivých zvonů velké věže a na závěr i jejich souzvuk. Na nejmenší zvon přitom zazvonil 

Jakub Kuře, na starý zvon Petr Dřínovský a na velkého Mikuláše Pavel Kuře. Hlas čisteckých 

zvonů se má ozvat v prvních měsících roku 2021 na stanici Českého rozhlasu Vltava v rámci 

pravidelného nedělního pořadu k uchování kulturního dědictví „Polední zvony“. Ku škodě věci 

je třeba podotknout, že velký zvon nebyl v době pořízení nahrávek ještě vyvážen a zvukový 

projev proto nebyl ideální. 

Na státní svátek 28.10. zazněl v pravé poledne hlavní zvon Mikuláš. 

Dne 15. listopadu byl do Brodku odvezen Winterův sanktusník sv. Pavel (d3). Zvon bude 

odborně zrestaurován a dostane kompletní nové zvonové příslušenství (dubovou hlavu, nové 

srdce a třmeny). Opravu zařizuje a hradí zvoník Pavel Kuře. 

Na svátek 17. listopadu v 17 hodin a 11 min. zazněly všechny zvony velké věže - a2 Štěpán 

Maiwald, starý f1 Petr Dřínovský, velký d1 Pavel Kuře. 

Od podzimu 2020 byla započata spolupráce čisteckého zvoníka s mikulečskými ohledně 

obnovy zvonů v Mikulči. Byl proveden stručný průzkum historických pramenů a šetření přímo 

ve věžích mikulečského kostela, kde byl objeven barokní sanktusník od olomouckého zvonaře 

W. Strauba. Po zajištění financování byl čisteckým zvoníkem tento zvon 5. prosince sejmut  

a následně odvezen k odborné opravě, restaurování a dodání kompletního nového zvonového 

příslušenství R. Bouchalovi do Brodku. Současně byl přivezen hotový zrestaurovaný zvon  

sv. Pavel do Čisté a od 12. prosince vystaven v kostele v Čisté vedle nového zvonu sv. Petr. 

Během podzimu jsme také pomohli „sousedům“ na Pohodlí – od 1. neděle adventní mají díky 

spolupráci s námi na zvonu v kapličce namontovaný automatický pohon od firmy Zvonotec. 

Vánoční svátky se nesly v duchu omezení kapacity návštěvníků bohoslužeb i v omezení zpěvu. 

Schola tentokrát vůbec nezpívala. Snad bude o příštích Vánocích lépe. 
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Základní škola a Mateřská škola Čistá 

Základní škola ve školním roce 2019/2020 
Počet žáků: 31 

Personální obsazení:   Mgr. Miloslava Siglová, ředitelka  

Mgr. Martina Zahálková, učitelka  

    Vendula Hondlová, DiS., učitelka 

    Věra Kladivová, vychovatelka, školní asistentka 

    Lenka Stráníková, asistentka pedagoga 

    Jana Moučková, školnice  

Při škole je zřízena školní družina. 

 

Zájmové kroužky:  Angličtina hrou 

   Keramika 

Čtenářská dobrodružství 

   Taneční kroužek 

 

Z akcí školy 
- Slavností zahájení školního roku za přítomnosti rodičů prvňáčků a pozvaných hostů  

- Informační schůzka pro rodiče prvňáčků  

- Návštěva divadelního představení ve Smetanově domě – muzikálová pohádka „Ledová 

královna“ 

- Projekt „Hrátky skřítka Podzimníčka“ – celodenní projekt zaměřený na oslavy podzimu, 

tentokrát spojený s celodenním pobytem v centru EDEN v Bystřici nad Pernštejnem  

- Tvořivé odpoledne pro rodiče s dětmi (keramika a patchwork)  

- Dvoudenní projekt „Vítáme advent“ spojený s kulturním vystoupením pro rodiče, 

adventním průvodem světýlek obcí Čistá, plesem v pyžamech, přenocováním ve škole  

a adventními dílnami  

- Slavnost Slabikáře – slavnostní předání Slabikáře prvňáčkům za přítomnosti rodičů 

- Vystoupení žáků s kulturním programem na obecní akci „Rozsvěcení vánočního 

stromu“  

- Předvánoční výlet do Pekla Čertovina 

- Mikulášská besídka s nadílkou – oslava tradic  

- Vánoční výstava prací žáků v budově základní školy  

- Návštěva místního kostela – komentovaná prohlídka výstavy regionálních betlémů  

- Den otevřených dveří – prezentace práce školy a školních prostor  

- Vánoční besídka v KD Čistá – kulturní vystoupení pro rodiče a veřejnost  

- Oslava tradic Vánoc, rozdávání dárečků u vánočního stromu ve škole  
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- Zimní pobyt na horách „Snowprťata“ – Žďárský potok (chata Orientka) – čtyřdenní 

pobyt s lyžováním a jinými aktivitami  

- Návštěva předškolních dětí MŠ ve škole – „Škola nanečisto“ – účast ve výuce 1. ročníku  

- Zapojení do projektu „Veselé zoubky“ – 1. ročník 

- Plavecký výcvik  

- Návštěva kostela spojená s odbornou přednáškou o historii kostela, pozváni žáci  

5. ročníku, jejich průvodcem byl pan Pavel Kuře  

- Slavnostní ukončení školního roku, pasování čtenářů, pasování páťáků  

 

Také ZŠ v Čisté výrazně ovlivnilo jarní uzavření škol a následný přechod na distanční výuku.  

Ta zpočátku probíhala prostřednictvím e-mailu, zpráv a videohovorů přes Facebook, 

WhatsApp či Messenger. Později škola využívala portálu Škola v pyžamu. Distanční výuce se 

škola nevyhnula ani ve školním roce 2020/21. 

 

Aktivity školní družiny 

- Návštěvy obecní knihovny 
- Rozvoj čtenářské gramotnosti – pravidelné pondělní čtení  
- Zapojení do projektu „Záložka do knihy spojuje školy“ Státní pedagogické knihovny  

v Bratislavě  
- Návštěva Městského bazénu v Litomyšli  
- Pečení vánočního cukroví na Vánoční výstavu, příprava výrobků k prodeji  
- Seznamování se s různými technikami – linoryt, plstění, tisk z výšky, práce s drátem, 

batika, vyšívání, šití  
- Výlet do Litomyšle – návštěva muzea – výstava „Tvořivý Igráček a Masopust držíme“,  
- Účast v soutěžích: 

o Plavecká soutěž měst v měsíci říjnu  
o Vědomostní soutěž v poznávání živočichů a rostlin organizovaná Střediskem 

volného času Litomyšl  
o Kubova olympiáda (Litomyšl) 
o Výtvarná soutěž Národního parku Podyjí  
o Výtvarná soutěž Českého zahrádkářského svazu „Voda v zahradě“  

- Instalace „Pohádkové půdy“ – rozvoj čtenářské gramotnosti a výtvarných představ  

 

Škola byla zapojena do programů „Ovoce do škol“ a „Mléko do škol“ či projektu města 

Litomyšle MAP II, v rámci kterého se pracovníci účastnili například sdílení prostřednictvím 

Kabinetu vedení škol, Kabinetu mateřských škol, Kabinetu malotřídních škol a Kabinetu 

školních družin. Dále byla škola zapojena do „Síťování základních škol v oblasti čtenářské 

gramotnosti“. Hlavní aktivitou projektu je pravidelné setkávání pedagogů z okolních 

základních škol a vzájemné sdílení zkušeností z oblasti čtenářské gramotnosti. ZŠ v Čisté 

spolupracuje s jednou ze základních škol ve Svitavách. 
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Po celý školní rok probíhal projekt „MŠ, ZŠ, ŠD Čistá 63“ v rámci Výzvy Podpory škol formou 

projektů zjednodušeného vykazování – Šablony II. Tento projekt je realizován od 1. 8. 2019 do 

31. 7. 2021. Celkové způsobilé výdaje projektu jsou ve výši 917 234,00 Kč. Prostředky jsou 

hrazeny z 85 % z ESF a 15 % ze státního rozpočtu.  

Finanční prostředky z tohoto projektu jsou využity na financování školního asistenta v MŠ  

s úvazkem 0,5, školního asistenta v ZŠ s úvazkem 0,5, školního asistenta v ŠD s úvazkem 0,2. 

Mezi další povinné šablony patří jeden projektový den v MŠ zaměřený na polytechnické 

vzdělávání, dva projektové dny v ZŠ zaměřené na podporu kariérového poradenství  

a Čtenářský klub ve ŠD - zaměřený na rozvoj čtenářské gramotnosti. 

Dalším dotačním projektem, o který škola v tomto roce žádala, byl program „Podpora výuky 

plavání v základních školách v roce 2020 (VI. etapa)“. Tento dotační program byl však z důvodu 

uzavření škol zrušen a nahrazen novým rozvojovým programem „Podpora výuky plavání  

v základních školách v roce 2020 (VII etapa)“ – nová žádost byla podána 3. 6. 2020. 

Základní škola vydávala svůj zpravodaj a informovala prostřednictvím webových stránek či 

Obecního zpravodaje (taktéž mateřská škola). 

 

Mateřská škola ve školním roce 2019/2020 
Počet dětí: 38 

Personální obsazení: Mgr. Jitka Řeháková, zástupce ředitele pro předškolní výuku 

   Lenka Hofmanová, učitelka 

Kateřina Kalusová, DiS. 

   Jitka Marešová, učitelka  

   Denisa Rábová, DiS., učitelka, školní asistentka 

   Kamila Škrancová, asistentka pedagoga 

   Petra Hanusová, školnice  

 
Zaměstnanci školní jídelny a školní jídelny – výdejny: 

   Marcela Binková – vedoucí stravování, kuchařka 

   Pavla Bačovská, kuchařka 

   Marcela Minářová, dovoz a výdej obědů 

 

Akce mateřské školy:  
V průběhu roku se děti z mateřské školy účastnily několika akcí spolu s dětmi ze základní školy. 

Patřily mezi ně například: 
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- Vánoční výstava - výstava výtvarných prací a prodej drobného tvoření dětí z MŠ  

v prostorách školy 

- Vánoční besídka – tematické odpoledne, program pro rodiče dětí v kulturním domě 

- Karneval na téma „Hmyzí říše“ – sobotní odpoledne v maskách plné soutěží a odměn  

v kulturním domě  

TEMATICKÉ DNY  

- Hračkový den – 1x za měsíc měly děti možnost si v určený den donést oblíbenou 

hračku, o kterou se staraly  

- Knížkový den – akce zaměřená na rozvoj předčtenářské gramotnosti (seznámení 

s dětskými hrdiny)  

- Čertí školka – čertovské soutěžní dopoledne děti strávily v převlecích, dočkaly se  

i Mikulášské nadílky a návštěvy Čerta, Anděla i Mikuláše  

- Ledový den – zimní den plný pokusů, pozorování, experimentů na téma příběhu 

„Ledové království“  

- Dopravní den – v červnu škola uspořádala dopravní den, děti prokazovaly své znalosti 

z oblasti dopravy i bezpečnosti silničního provozu  

 

AKCE PRO RODIČE S DĚTMI  

- Mámo, táto, pojď si hrát – v rámci adaptačního období na začátku školního roku měli 

rodiče možnost odpoledního hraní s dětmi v prostorách MŠ, které bylo spojeno  

s ukázkou hraček a pomůcek  

- Udělat si dráčka – podzimní dílna, tvoření draků a opékání buřtů  

- Putování s čerty a anděly – odpolední tvoření, tematická stanoviště pro rodiče a děti  

v maskách  

- Loučení s předškoláky  

 

EXKURZE, VÝLETY  

- Exkurze do Ekocentra Eden v Bystřici nad Pernštejnem – program „Od kočího po 

hrnčíře“ - děti se seznámily s tradičními českými řemesly  

- Výlet na Vánoční Hrádek u Nechanic – návštěva zámecké expozice, parku  

- Hasičská exkurze – návštěva místních hasičů, prohlídka nové Tatry  

Několikrát do mateřské školy přijelo také divadlo (např. divadlo JOJO). Řada aktivit se však 

z důvodu uzavření mateřské školy na jaře 2020 neuskutečnila (například návštěva mobilního 

planetária, program o první pomoci a některé další). 
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Demografický vývoj v roce 2020 (údaje kronikáři dodal Obecní úřad v Čisté) 
Počet obyvatel k 31. prosinci 2020: 973, při započítání cizinců 990  

Z toho žen: 507 

Z toho mužů: 483 

 

Počet narozených dětí: 6 

Počet úmrtí: 6 

Počet přistěhovaných občanů: 10 

Počet odstěhovaných občanů: 22 
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Události v ČR 

20. ledna zemřel předseda Senátu Parlamentu ČR Jaroslav Kubera z ODS, jedna 

z nejvýraznějších osobností české politiky po roce 1989. 19. února byl novým předsedou 

zvolen Miloš Vystrčil (rovněž z ODS). 

1. března byly potvrzeny první tři případy nakažení koronavirem SARS-CoV-2 v České 

republice. 

10. března rozhodla Vláda ČR zakázat od 10. března všechny akce s účastí nad 100 lidí a od  

11. března uzavřít do odvolání základní, střední, vyšší odborné i vysoké školy.  

12. března vyhlásila Vláda ČR kvůli šíření koronaviru nouzový stav. Skončil až 17. května.  

14. března rozhodla Vláda ČR o zákazu maloobchodního prodeje s výjimkou prodejen potravin, 

lékáren, drogerií, čerpacích stanic a některých dalších. 

15. března před půlnocí oznámila Vláda ČR zákaz volného pohybu na území ČR, omezení či 

zákaz většiny služeb, aktivovala Ústřední krizový štáb, odložila termín daňových přiznání. 

18. března Vláda ČR zakázala vycházení bez roušky či jiné ochrany nosu a úst s platností od 

půlnoci na čtvrtek. 

22. března úřady oznámily první úmrtí pacienta s nemocí covid-19 v ČR, 95letého muže 

hospitalizovaného v Nemocnici Na Bulovce. 

Během května a června došlo k rozvolnění opatření přijatých v souvislosti s šířením nemoci 

covid-19. 

8. srpna vypukl v Bohumíně požár panelového domu, který si vyžádal 11 obětí. 

17. srpna Rada vlády pro zdravotní rizika oznámila, že by od 1. září 2020 měla v ČR kvůli 

pandemii covidu-19 začít platit povinnost nosit roušky ve vnitřních prostorách veřejných 

budov, v prostředcích dopravy a na vnitřních hromadných akcích. Premiér Babiš následně 

rozhodnutí změnil a povinné nošení roušek odmítl. Podle kritiků to byla jedna z příčin rychlého 

nástupu druhé vlny pandemie, která propukla na podzim. 

29. srpna odletěl předseda Senátu Parlamentu ČR Miloš Vystrčil na návštěvu Tchaj-wanu. 

Cesta měla mimořádný úspěch – po dlouhé době dala totiž ČR najevo, že dodržování lidských 

práv je důležitější než obchodní zájmy. 

21. září rezignoval ministr zdravotnictví Adam Vojtěch na funkci ministra zdravotnictví, 

prezident Miloš Zeman do této funkce jmenoval Romana Prymulu. 

24. září usmrtil únik kyanidu veškeré vodní organismy 38 kilometrové části toku řeky Bečvy. 

Rybáři odvezli do kafilérií přes 30 tun mrtvých ryb. 

5. října byl v ČR znovu vyhlášen nouzový stav, který trval až do konce roku. 

V průběhu října se znovu zavřely základní, střední, vyšší odborné, vysoké a nakonec i speciální 

školy. Prezenční výuka přešla na distanční. Došlo rovněž k omezení maloobchodu, služeb či 

volného pohybu. 
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23. října vyzval premiér Andrej Babiš k rezignaci ministra zdravotnictví Romana Prymulu  

a místopředsedu hnutí ANO Jaroslava Faltýnka. Reagoval tak na jejich schůzku v restauraci, 

která měla být podle vládního nařízení zavřená. Prymula odstoupit odmítl, Faltýnek rezignoval. 

Později ministr zdravotnictví rezignoval, novým ministrem byl 29. října jmenován Jan Blatný. 

Kvůli epidemiologické situaci byla zrušena většina oslav státního svátku 28. října. 

24. listopadu zemřela někdejší rozhlasová a televizní moderátorka Kamila Moučková. Byla 

první, kdo v roce 1968 prostřednictvím televizní obrazovky ohlásila vstup invazních vojsk v čele 

se Sovětským svazem do tehdejšího Československa. 

26. prosince dorazila do ČR vakcína proti koronaviru. Očkování začalo v neděli 27. prosince.  

Celkově se do konce roku 2020 v ČR nakazilo přes 700 tisíc lidí, přes 11 500 jich nemoci  

covid-19 podlehlo. Bylo to, jako kdyby vymřely celé Boskovice…. 

 

Události ve světě 

Hlavním světovým tématem roku 2020 byl pochopitelně boj s pandemií covid-19, která do 

konce roku zasáhla všechny světadíly. Onemocnělo více než 80 milionů lidí, z nichž téměř  

2 miliony nemoci podlehly. Nadějí se na sklonku roku jevila vakcína, kterou kronikář zmiňuje 

u událostí České republiky. Světová zdravotnická organizace vyhlásila kvůli pandemii globální 

stav zdravotní nouze. 

Z dalších událostí: 

- 31. ledna opustila Velká Británie Evropskou unii, počet členů EU se snížil na 27; až do 

konce roku probíhala jednání mezi Unií a Británií o vzájemných vztazích, která byla 

dovršena podepsáním dohody o pobrexitovém uspořádání 24. prosince 

- kvůli pandemii byly odloženy letní olympijské hry, které se měly uskutečnit 

v japonském Tokiu 

- v srpnu se uskutečnily prezidentské volby v Bělorusku – podle výsledků zvítězil 

Alexandr Lukašenko. V zemi poté propukly protesty, které byly násilně potlačované 

policií. Lukašenko se u moci udržel, Bělorusko zůstalo poslední diktaturou v Evropě 

- v USA proběhly na podzim prezidentské volby; podle předběžných výsledků zvítězil 

vyzyvatel současného prezidenta Donalda Trumpa demokrat Joe Biden. Prezident 

Trump však odmítl prohru uznat – až do konce roku hovořil o tom, že si volby „ukrást“ 

nenechá a několikrát je napadl u soudu 

- 21. prosince schválila Evropská komise podmíněnou registraci vakcíny společností 

Pfizer a BioNTech proti onemocnění covid-19; v následujících dnech začalo v zemích 

sedmadvacítky očkování 
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Počasí v roce 2020 

Počasí roku 2020 se vyznačovalo značnou nestabilitou. Oproti předchozímu roku jsme se však 

dočkali většího množství srážek.  

 

Leden 

První lednové noci byly mrazivé. Hned 1. ledna jsme naměřili  -4,5 °C, v následujících dvou 

dnech teploty klesaly až k minus 8 °C. Přes den však bylo za jasného či polojasného počasí mezi 

+4 až +6 °C. V sobotu 4. ledna odpoledne zapršelo a zafoukal silný vítr. Ani další dny typicky 

zimní počasí nepřinesly. Na Tři krále sice teplota v noci klesla přibližně k minus 6 °C, přes den 

se pak pohybovala kolem nuly. Sněžení však nepřišlo. 11. ledna jsme naměřili +3 stupě. 

Prvního sněhu letošního roku jsme se dočkali až v sobotu 18. ledna, kdyby napadlo asi 5 cm 

sněhu. Sněžilo i následující den, teplota se však držela nad bodem mrazu a sníh odtával. 

Teploty nad nulou se pak bohužel udržely až do konce měsíce. 31. ledna jsme v noci naměřili 

+7 °C, přes den více než 12 °C.  

Únor 

Začátek února byl ještě teplejší. V sobotu 1. února klesla teplota v noci jen asi k 6 °C, přes den 

pak za polojasného počasí vystoupala až na více než 15 °C. Také v neděli bylo teplo. Ráno jsme 

naměřili kolem 6,5 °C, odpoledne pak mezi 6 až 11 °C. Obloha se zatáhla, začalo pršet. 

Ochlazovat se začalo 4. února. Ráno jsme sice naměřili + 4 °C a odpoledne dokonce + 8 stupňů, 

postupně však teplota klesala. Následující den se ranní teplota pohybovala kolem nuly, 

odpolední pak kolem +2 °C. Sněžilo, ale díky teplotám nad nulou sníh odtával. V dalších dnech 

se opět oteplilo, odpolední teploty šplhaly až k +5 °C. V pondělí 10. února zasáhla ČR větrná 

bouře Sabina, kterou následně některá média hodnotila jako pátou nejničivější v novodobých 

dějinách ČR. Napáchala obrovské škody, jednoho člověka připravila o život. Řádění živlu, který 

doprovázel déšť a teploty přes 10 °C, se projevilo i v Čisté. V zastavěném území obce postupně 

popadalo asi 5 – 6 stromů na čtyřech různých místech. Došlo tím k zatarasení průjezdu 

některých komunikací či ohrožení drátů nadzemního vedení. Občané situaci nahlásili,  

o nápravu se postarali místní hasiči. Větší škody však Sabina napáchala v místních lesích, 

zejména na návětrné straně od pole u katastru obce Pohodlí. Celkem se jednalo o 40 m3. Silně 

foukalo ještě následující den, teploty už byly nižší – ráno klesly na +4 °C, odpoledne vyšplhaly 

na 8 stupňů. Ve středu 12. února klesla ranní teplota na nulu a objevil se slabý poprašek sněhu. 

Silnice byla velmi kluzká. Skutečné sněhové pokrývky jsme se ale už nedočkali. V neděli  

16. února bylo sice ráno jen kolem nuly, odpoledne však mezi 10 a 11 °C. Opět se objevil silný 

vítr. V následujících dnech docházelo k velkým teplotním výkyvům, přechodně se přidal i déšť 

se sněhem. Teplé počasí však převládalo. V neděli 23. února jsme ráno naměřili mezi 6 a 7 °C, 

odpoledne až 13 °C. Samotný závěr měsíce přinesl přechodné ochlazení. V noci jsme naměřili 

teploty kolem nuly či mírně nad nulou, odpoledne pak do 4 °C. Objevilo se sněžení či sněhové 

přeháňky. 
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Březen 

Také březen patřil spíše k teplejším měsícům. Hned 1. března jsme při polojasném až oblačném 

počasí naměřili 11 °C, 12. března 17, v pátek 20. března pak téměř 19 °C. Převažovalo 

polojasné až oblačné počasí, v pátek 13. března se opět přihnal silný vítr.  

Po 20. březnu přišlo ochlazení. Už v sobotu 21. března jsme přes den za občasného deště 

naměřili jen mezi 4 – 5 °C. Chladnější ráz počasí vydržel až do 25. března. Ranní teploty padaly 

až k minus 7 °C, odpolední pak nepřesáhly + 5 stupňů. Bylo jasno až polojasno. V následujících 

dnech se opět oteplovalo. 27. a 28. března se sice ranní teploty pohybovaly jen kolem nuly, 

odpolední však při polojasném počasí šplhaly až k 16 °C. V samotném závěru měsíce se opět 

částečné ochladilo, objevily se i sněhové přeháňky. 

Duben 

Začátek dubna byl teplý a suchý. Už 7. dubna jsme při jasném počasí naměřili 20 °C. Teplotu 

však snižoval silný vítr. Ranní teploty se pohybovaly od 3 do 7 stupňů, od 8. do 12. března 

klesaly k nule či slabě pod nulu. Teplé počasí vydrželo do 13. dubna, kdy ranní teplota spadla 

jen 7 – 6 °C a odpoledne dosáhla téměř 18 stupňů. Už přes den se však ochlazovalo. Odpoledne 

se dokonce přihnala bouřka a sněhové krupky. Sněhové přeháňky jsme pak zaznamenali  

i v následující den, kdy se teplota pohybovala jen kolem + 5 °C. Následně se opět oteplilo, byť 

rána zůstala mrazivá. 15. a 16. dubna jsme naměřili kolem -2 stupňů. Odpolední teploty však 

mezi 16. a 18. dubnem atakovaly dvacítku. Poměrně teplé a také suché počasí vydrželo až do 

29. dubna. Ranní teploty sice v některých dnech padaly téměř k nule, odpolední se však držely 

mezi 15 – 19 °C. V úterý 28. dubna se pak při polojasném počasí vyšplhaly až k 22 stupňům. 

Teprve 29. dubna zapršelo. 

Květen 

Po suchém dubnu byl květen měsícem, v němž výrazně zapršelo. Pršelo již 1. května, kdy jsme 

přes den naměřili téměř 18 °C. Také v následujících dnech se objevoval déšť či alespoň 

přeháňky. Ranní teploty klesaly nejčastěji k 8 či 7 stupňům, jen 4. a 6. května to byly jen necelé 

3 stupně nad nulou. Ve dnech 6. a 7. května bylo počasí velmi větrné, v dalších ale vítr ustal  

a oteplilo se. V sobotu 9. května jsme při jasném až polojasném počasí naměřili téměř 25 °C. 

Teplé počasí, byť při oblačné obloze, vydrželo ještě další dva dny. 13. května jsme ráno 

naměřili pouze nulu, odpoledne pak necelých 13 °C. Večer začalo pršet, pršelo i v dalších 

dnech. Nad 20 stupňů se teplota vrátila až v neděli 17. května. Následující dny přinesly jasné 

až polojasné počasí. Ranní teploty se pohybovaly většinou mezi 5 až 7 stupni, jen pátek  

22. května byl chladný. Naměřili jsme pouhé 2 °C. Převažovalo polojasné či oblačné počasí 

s teplotami kolem 20 °C. Závěr měsíce byl spíše chladnější a deštivější. 31. května spadly ranní 

teploty na 9 °C, odpoledne se vyšplhaly jen na 11 stupňů. 

Červen 

Začátek června byl teplejší. Hned 1. června jsme při polojasném počasí naměřili téměř  

20 stupňů, podobné teploty panovaly i v dalších dvou dnech. Ve čtvrtek 4. června jsme se 

dočkali letních teplot, rtuť teploměru ukazovala 25 °C. Ve dnech 6. – 8. června se přihnaly 

bouřky, z nichž některé byly velmi intenzivní. V těchto dnech se také ochladilo. V noci bylo sice 
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kolem 14 stupňů, přes den však jen kolem 20, 8. června dokonce jen 17 °C. Letní teploty se 

vrátily 11. června, kdy jsme při polojasném až oblačném počasí naměřili 26 °C. V sobotu  

13. června se teploměr zastavil na třicítce, večer ale přišly bouřky. Ty nás provázely i nedělním 

odpolednem. V Čisté žádné škody nenadělaly, v Litomyšli však způsobily bleskové povodně. 

V dalších dnech se ochladilo. Ranní teploty se pohybovaly nejčastěji kolem 14 °C, odpolední 

pak při polojasné až oblačné obloze kolem dvaceti. Pouze v úterý 16. června jsme naměřili  

24 stupňů. 19., 20. a 21. června opět pršelo. Se závěrem školního roku přišlo postupné 

oteplování. Ve čtvrtek 25. června bylo sice jen kolem 22 stupňů, v sobotu 27. už 28, o den 

později 30 °C. V pondělí 29. června silně a vytrvale pršelo.  

Červenec 

První prázdninový měsíc začal polojasným počasím s teplotami kolem 28 °C. Hned z prvního 

na druhého července jsme také zažili první tropickou noc tohoto roku. Následovaly dny 

s polojasným až oblačným počasím, teploty se pohybovaly v rozmezí od 23 do 27 °C. Na svátek 

Mistra Jana Husa se dostavilo ochlazení, které pokračovalo i v dalších dnech. Ve středu  

8. července jsme naměřili jen 15 °C. Na tropické hodnoty se teploty vrátily už 10. července, 

kdy bylo zpočátku jasno a 30 stupňů. Večer se však přihnala bouřka se silným větrem. V dalších 

dnech bylo počasí značně nestabilní. Střídaly se polojasné dny s teplotami kolem 20, ale  

i 27 stupňů, s dny velmi deštivými. Až závěr měsíce přinesl skutečně letní počasí. 27. července 

jsme ráno naměřili 13 °C, odpoledne pak 29. O den později bylo ještě tepleji – 31 stupňů. Opět 

se také přidaly bouřky. 

Srpen 

Také v srpnu zapršelo, zároveň byl však druhý prázdninový měsíc teplotně stabilnější. Přinesl 

také více tropických dnů. Nejteplejší byly dny od 8. do 14. srpna, kdy jsme naměřili každý den 

přes třicet stupňů, ve čtvrtek 13. srpna dokonce více než 31 °C. Tropické dny se vrátily ještě 

po 20. srpnu. V pátek 21. bylo 33 °C a zcela jasno. Ranní teploty se pohybovaly mezi 18 a 14 

stupni, postupně jen mezi 13 až 11 °C. Nejchladnějším ránem byl pátek 28. srpna, kdy bylo jen 

kolem 8 °C. Nejintenzivnější déšť přišel ve dnech 3. a 4. srpna.  

Září 

Nový školní rok začal chladným a deštivým počasím. Prvního září ráno jsme naměřili 13 °C, 

odpolední teploty zůstaly na stejných hodnotách. Čerstvý vítr navíc pocitovou teplotu ještě 

snižoval. Až 3. září se teploty vrátily na příjemných 20 stupňů, v sobotu 5. září dokonce na 

letních 26 °C. Večer ale dorazily bouřky, na pouť se ochladilo na 20 stupňů. Celé dopoledne 

bylo oblačno, až odpoledne polojasno. Následovaly příjemné podzimní dny. Ranní teploty již 

sice klesaly pod 10 stupňů (v úterý 8. září klesly jen na 6 - 7 °C), odpolední však dosahovaly  

20 – 23 °C. V neděli 13. září jsme v Čisté při polojasném počasí naměřili až 25 stupňů, v dalších 

třech dnech dokonce 28 °C. Následně se ochladilo na 18 – 20 stupňů, jen v pondělí 21. září se 

teplota přehoupla přes 24 °C. Od pátku 25. září přibylo srážek. Na sv. Václava i na sv. Michaela 

o den později jsme zaznamenali celodenní déšť. Ranní teploty spadly na 10 stupňů, přes den 

se dostaly jen 10 – 12 °C. 
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Říjen 

Říjen patřil k nejdeštivějším měsícům v roce. Pokud si kronikář vše správně zaznamenal, pak 

pršelo či alespoň mrholilo 17 dní. Několikrát se přitom jednalo o déšť celodenní. Teploty 

postupně klesaly. Nejtepleji bylo v sobotu 3. října, kdy jsme naměřili 21 °C. Nejchladněji pak 

14. října, kdy se při celodenním dešti a velmi větrném počasí teplota nepřehoupla přes 8 °C. 

Nejchladnější ráno přišlo 16. října. To jsme zaznamenali první přízemní mrazík s teplotou 

kolem nuly.  

Listopad 

Listopad přinesl typické podzimní počasí s velkou oblačností a občasným deštěm či 

mrholením. Sněhu jsme se zatím nedočkali. Nejtepleji bylo na dušičky. Ráno jsme naměřili 

téměř 10 °C, odpoledne pak kolem 18. To vše při polojasné až oblačné obloze. Zřejmě 

nejchladnější ráno přinesl 24. listopad, kdy jsme v Čisté naměřili -3 °C. Chladno bylo  

i přes den, teplota se při mlhavém počasí vyšplhala maximálně na 5 stupňů. Také další dny byly 

chladné. V noci teplota klesala na 3 stupně až nulu, přes den se pohybovala v rozpětí  

3 – 5 °C. V neděli 29. listopadu padal sníh s deštěm.  

Prosinec 

Prosinec začal chladným zimním počasím. Hned 1. prosince spadla teplota na minus 1 °C. Přes 

den se pohybovala kolem nuly. Ještě další dva dny si udržely podobný ráz počasí. 2. prosince 

večer spadla teplota na méně než -3 °C, v noci se však částečně oteplilo. Ve čtvrtek 3. prosince 

napadl poprašek sněhu, ten ale velmi brzy roztál. V neděli 6. prosince jsme ráno naměřili  

6 - 7 °C, přes den pak kolem 10 °C. Bylo oblačno, foukal silný vítr, a to i následující den.  

K částečnému ochlazení došlo až v týdnu od 14. prosince. Mohla za to nízká oblačnost, která 

se nad Českou republikou udržovala. Ranní teploty klesaly nejčastěji na 3 – 2 °C, odpolední pak 

zůstávaly na podobných hodnotách. Těsně před vánočními svátky přišlo oteplení, ale také 

déšť. Ve středu 23. prosince klesla ranní teplota na 7 stupňů, přes den se pak pohybovala 

kolem 12. Na Štědrý den večer přišlo ochlazení, sněhu jsme se však do konce roku už nedočkali. 

28. prosince nás však potrápilo náledí. Na Silvestra panovalo chladné počasí. V noci mrzlo, 

teploty jen mírně nad nulou se udržely i přes den.   
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Fotografická příloha (není-li uvedeno jinak, foto archiv obce Čistá) 
 

Setkání u Fajmonovy Lípy 

 

1. leden 2020 – setkání Čisťáků u Fajmonovy lípy. To se svět zdál ještě v pořádku a problémy 

koronoviru kdesi daleko v Číně. Sounáležitost, tolik patrná z fotografie, byla hnacím  

motorem prvních týdnů tvrdého lockdownu. Později se však začala vytrácet  

a naopak přibývalo různých pochybovačů, odmítačů a šiřitelů dezinformací.  

Ne, to nebyl ojedinělý jev, který by se objevil pouze v naší obci –  

vlivu nejrůznějších nesmyslů podlehlo mnoho lidí  

nejen v České republice, ale i ve světě.  
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Pandemie covid-19 

 

Informovat a jít příkladem – alespoň tak viděl starostu obce Petra Dřínovského kronikář. 

 Po celou dobu jarního lockdownu poctivě informoval na webu obce  

i ve svých pravidelných rozhlasových hlášeních.  

 

Informační nástěnka obecního úřadu v době covidové 
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Rozvážení bublifuků novou hasičskou Tatrou dne 27. března 
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Bublifuky pro děti 

 

Roušky od čisteckých pro čistecké 
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Během května vyhlásil starosta obce soutěž pro děti o tom, jak zvládají distanční výuku.  

Cílem bylo poslat na obecní úřad fotku, která by uvedené prezentovala.  

Za své výkony byly děti odměněny stavebnicemi lega. 
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Opravy místních komunikací 
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Opravovaly se i komunikace na Brlence 

 

Oprava parkovacího místa před obchodem COOP 
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Oprava vstupu do budovy obecního úřadu (včetně nových polepů) 
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Zásahy výjezdové jednotky hasičů 

 

Záchrana muže, který spadl do studny; 28. únor, Trstěnice 

 

Požár skládky nad bytovkami, 8. duben 
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Oprava vodovodního řadu 
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Likvidace vrtu VS (nad bytovým domem čp. 335) 
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Kácení na Brlence 
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Výsadba stromů u vodojemu ve směru k Brlence 
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Výsadba Brlenské aleje 

 

 



81 
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84 
 

 

 



85 
 

Setkání S Hanou Štěpánovou, radní Pardubického kraje 

 

Hana Štěpánová během rozhovoru se starostou obce Petrem Dřínovským 
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V doprovodu Pavla Kuře se Hana Štěpánová seznámila s obnovou zvonů kostela sv. Mikuláše 
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Výstupem setkání byl článek o Čisté, který byl publikován na stránkách Pardubického kraje, 

v sekci hnutí STAN (Starostové a nezávislí) 
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Vyhlídka u Fajmonovy lípy 

 

 

 

Vizualizace lávky u Fajmonovy lípy – stavět by se mělo už příští rok  
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Hokejový ples (foto HC Čistá, Facebook) 

 

 

 



90 
 

Branný den 
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Noc kostelů (foto archiv Pavla Kuře) 
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Letní kino 
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Odlévání zvonu pro Brlenku (foto archiv Pavla Kuře a Facebook) 
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Odlévání zvonu na Brlenku se účastnili manželé Mencákovi (Brlenka), zvonický dorost a oba 

stálí zvoníci z Čisté. Manželé Mencákovi a pan Emanuel Lněnička (všichni Brlenka) se stali  

od října zvoníky brlenskými. Paní zvonařka Leticie Dytrychová na foto vlevo v černošedém. 
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Brlenská slavnost (instalace a svěcení nového zvonu); foto archiv obce Čistá a Facebook 

 

  



107 
 

 

Zvon Petr kostela sv. Mikuláše v Čisté – v letošním roce se však své instalace nedočkal….  

Snad tedy v roce příštím…. 
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Starosta obce Petr Dřínovský, jehož srdce bije pro Čistou, při poklepu na nový brlenský zvon 

 

 

Slavnost přilákala velké množství lidí 
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P. Zdeněk Mach, litomyšlský probošt  
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Nechyběla hudba – u mikrofonu vlevo Radek Klusoň z Čisté  
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Ukliďme Česko 
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Vánoční strom pro Čistou – z Čisté (zdroj Facebook) 
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